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 شاید دیگر باید به شنیدن جملاتی از 
زبــان مســئولان  کــه در آنهــا مــرز میان 
جدی و شوخی مشخص نیست، عادت کنیم. 
شــاید هــم دولت مــردان مــا عــادت کرده انــد 
خبرنگاران و سؤالات جدی آنها را با شوخی از سر 
خود باز کنند. عزت الله ضرغامی همین چند ماه 
گذشته با پیشنهاد ارائه سیم کارت بدون فیلتر 
به گردشــگران خارجی خبرســاز شــده بود و در 
این بــاره گفتــه بــود: »گردشــگران خارجــی باید 
حداقــل خدمــات را دریافــت کننــد. بعضــی 
دوســتان تحلیــل می کننــد کــه چــرا گردشــگر 
خارجی به ایران نمی آید که دلایلی 
دارد. یکــی از مهم تریــن نیازهــای 
ســکوهای  و  اینترنــت  آنهــا 

بین المللی و خارجی است.«

 زمانی که این صحبت ها 
بــه نقــل از ضرغامــی در 
رســانه ها منتشر شــد، مهم ترین 
سؤال این بود که چرا چنین حقی 
را بــرای گردشــگران خارجــی قائل 
هستیم، اما به مردم و کسب وکارهای ایرانی حق 
داشتن چنین امکانی را نمی دهیم. اخیرا اما وزیر 
گردشگری در حاشیه جلسه هیئت دولت درباره 
حضور رونالدو در ایران اظهار کرده است: »برخی 
می گوینــد رونالــدو بــه ایــران بیایــد تکلیــف 
ســیم کارتش چه می شــود؟ فکر می کنند ما در 
جیب خود سیم کارت آزاد داریم به رفقای خود 
می دهیم. چنین امکانی نداریم... . اگر رونالدو به 
ایران بیاید، باید سکوی بله و ایتا را نصب کرده و 
با خانواده و دوستان خود تماس بگیرد و به آنها 
بگویــد ایــن ســکوها را نصــب کننــد و از آنهــا 

استفاده کند؛ خیلی هم دلش بخواهد این کار را 
بکند.«

 این صحبت های عجیــب از زبان وزیر 
میراث فرهنگی و گردشــگری کشور در 
حالــی بیــان می شــود کــه ایــن روزهــا فضــای 
شبکه های اجتماعی مملو از محتواهایی است 
که در آنها پیشرفت کشورهای همسایه از جمله 
عربســتان در حــوزه فوتبــال بــا ایرانی مقایســه 
می شود که تنها دلخوشــی هواداران فوتبال در 
آن، حضور رونالدو به عنــوان بازیکن حریف در 
ورزشــگاه آزادی اســت؛ ورزشــگاهی کــه شــاید 
شــانس دیدن ســتاره بزرگ فوتبال جهــان را به 
از  اســتاندارد  شــرایط  نداشــتن  خاطــر 
فوتبال دوستان ایرانی بگیرد. در چنین شرایطی 
گفتــن اینکه رونالــدو بایــد دلش بخواهــد که از 
پلتفرم هــای ایرانــی اســتفاده کند، حتــی اگر به 
قصــد شــوخی هم بیــان شــده باشــد، شــوخی 

خنده داری نیست.

 وزیر گردشــگری که تا همیــن چند ماه 
پیش خــودش بــه ایــن موضــوع اذعان 
داشته که ارائه اینترنت آزاد به گردشگران یکی از 
مهم تریــن نیازهــای آنهاســت، اکنون بــا چنین 
لحنی درباره ارائه سیم کارت به رونالدو صحبت 
می کند؛ ابرستاره فوتبالی که اگر به ایران بیاید، 
احتمالاً مشهورترین فردی است که در سال های 
گذشته به کشــور ما ســفر کرده است. با چنین 
تغییــر رویکــردی چــه انتظــاری می تــوان از 
کســب وکارهای نوآورانــه بــه ویــژه در بخــش 
گردشگری داشت که به وعده هایی که مسئولان 

می دهند، امید داشته باشند. 

POINT OF VIEWدیدگاه

صحبت های ضرغامی درباره رونالدو، »بله« و »ایتا«

حتیشوخیاشهمخندهدارنیست
آقایضرغامی

وزیر ارتباطات مطرح کرد 

دلیلاختلالدراینترنت
ارتقایشبکهاست

عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در حاشیه 
جلسه هیئت دولت دلیل اختلال اینترنت در نیمه شب را 
ارتقای شبکه اعلام کرد. به گفته او کار ارتقای شبکه معمولاً 
در نیمه شب انجام می  شــود و اختلال در کیفیت اینترنت 
نیز به همین خاطر بوده و در برخی مناطق بین ساعت یک 
تا دو صبح اختلال در شبکه اینترنت مشاهده شده است. 
وزیر ارتباطات در خصوص دلیل کاهش سرعت اینترنت در 
حاشــیه جلســه هیئت دولت اظهار کرد: »در حال توسعه 
شبکه هســته مخابراتی کشور هســتیم. تجهیزات جدید 
در شبکه قرار می گیرد و ظرف شــش  ماه آینده ۵۰ درصد به 
ظرفیت لایه آی پی شــبکه اضافه می کنیم. این کار معمولاً 
در نیمه شب انجام می شود و برخی مناطق به   دلیل ارتقای 
شــبکه حــدود ســاعت یــک الــی دو نیمه شــب اختــلالات 

محدودی خواهند داشت.«

 درباره کاهش ســرعت اینترنت بــه اپراتورها 
اطلاع رسانی کرده ایم

زارع پور افزود: »کاهش کیفیت اینترنت از قبل به اپراتورها 
اطلاع رســانی شــده بود، اما تأکید داریم عموم مردم هم در 
جریان این امر باشند.« او در ادامه اظهاراتش در خصوص 
اینترنــت، در حاشــیه جلســه هیئت دولــت به خبرنــگاران 

گفت: »در دو سال گذشته ۷۷۰ روستای جدید به اینترنت 
متصل شده اند. از مجموع حدود ۵۰ هزار روستا، یک هفتم 
روســتاهای متصل شــده بــه اینترنــت در دو ســال اخیر در 
اســتان سیســتان و بلوچســتان بوده اســت. بیــش از ۱۵۰۰ 
میلیارد تومان هزینه شده و بیش از هزار کیلومتر فیبر نوری 
کشــیده شــده و تا پایان ســال همه روســتاهای سیستان و 

بلوچستان به اینترنت متصل می شوند.«

 برخورد با مافیای فیلترشکن ها
از موضوعات دیگری که زارع پور در حوزه اینترنت بیان کرد، 
بحث فیلترشکن ها بود. او اعلام کرد که برای برخورد با مافیای 
فیلترشکن نیازمند همکاری مجلس است. به گفته زارع پور 
نمایندگان بایستی با یک طرح دوفوریتی، بستر قانونی لازم 
برای برخورد با کسانی که از نیاز مردم سوءاستفاده و جیب 
خود را پــر می کننــد، فراهــم شــود. او در خصوص مبــارزه با 
فیلتر شکن ها اعلام کرد تنها کار فنی نمی تواند با این مسئله 
برخــورد کنــد و در این راســتا باید مجلس شــورای اســلامی 
راه حلی ارائه دهد. زارع پور گفت: »بارها گفته ام فیلترشکن 
باعث ایجــاد ناامنی در گوشــی مردم و کند شــدن ســرعت 
اینترنت می شود. همچنین مخاطرات زیادی به همراه دارد 

و نگرانی های نمایندگان هم بحق است.« 

وزیر اقتصاد اعلام کرد

استخراجرمزارزبهطوررسمیمجازاست
سیداحســان خاندوزی، وزیر امــور اقتصــادی و دارایی و 
سخنگوی اقتصادی دولت اعلام کرد که استخراج رمزارز 
مجاز اســت و افراد می توانند به صورت رسمی، عملیات 

ماینینگ انجام دهند.
خاندوزی دربــاره رمزارزها و نظر دولــت در این باره مطرح 
کــرد: »ســال گذشــته آیین نامــه اســتخراج رمزارزهــا بــه 
تصویــب رســید، امــا برخــی موضوعــات در موضــوع 
ذخیره سازی و خدمات مالی و تبادل رمزارزها و استفاده 
از آن در حــوزه پرداخــت هنوز حل نشــده و لایحــه ای در 
دســت تدویــن اســت تــا نظــرات دســتگاه های گوناگــون 
به صــورت یکجا آورده شــود و امیدواریم ایــن متن هم به 

تصویب برسد و به مجلس برود.«
خانــدوزی ضمــن تأکید بــر چالش هــای این حــوزه ادامه 
داد: »در اســفند ۱۴۰۰ رئیــس دولــت دســتوری خطــاب 
به معــاون اقتصــادی صــادر کردنــد تــا مــواردی از جمله 

تعیین تکلیف مقرراتی، شفافیت، رسمیت بخشیدن و 
تنظیم گری این بخش را در دســتور کار قرار دهند.« وزیر 
امور اقتصادی و دارایی و ســخنگوی اقتصادی دولت در 
ادامه گفــت: »امروزه اگــر فردی قصــد اســتخراج رمزارز 
داشــته باشــد، می توانــد طی مراحلــی به صورت رســمی 
اســتخراج را انجام دهد.« این اظهارنظر وزیر اقتصاد در 
حالی صورت می گیرد که فعالان صنعت ماینینگ ایران 
با چالش های متعــددی روبه رو هســتند، از جمله اینکه 
مراکز اســتخراج اخیراً با خاموشی های گسترده و یکباره 
و همچنین افزایش تعرفه برق بدون اطــلاع قبلی روبه رو 
بوده اند. از سوی دیگر این مراکز هنوز امکان بهره برداری 
از رمــزارز اســتخراج کرده خــود را ندارند، زیرا فــروش این 
رمزارزها در داخل کشور ممنوع است و بانک مرکزی نیز 
هنوز دستورالعمل استفاده از رمزارز استخراج شده برای 

واردات را ابلاغ نکرده است.
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رونالدو باید ایتا و بله نصب کند
ضرغامی گفت: »اگر  رونالدو به 
ایران بیاید باید بله و ایتا را نصب کرده و به 
خانواده و دوستان خود بگوید این سکوها 
را نصــب کننــد و از آن هــا اســتفاده کنــد؛ 
خیلی هم دلش بخواهد این کار را بکند.«

 برگزاری مجمع عمومی بانک آینده
مجمع عمومی فوق العاده بانک 
آینــده بعــد از ۵ ســال برگــزار شــد و حــق 
رای مازاد ســهام بانــک آینده را بــه وزارت 

اقتصاد واگذار کرد.

افزایش  تسهیلات به  
دانش بنیان ها

بررســی وضعیــت تســهیلات اعطایی به 
شرکت های دانش بنیان در پایان مردادماه 
۱۴۰۲ نشــان می دهد کــه این تســهیلات 
نســبت بــه مــدت مشــابه ســال گذشــته 

۲۶۱.۴ درصد افزایش داشته است.

مجوز سندباکس وزارت ارتباطات
وزارت  ســندباکس  مجــوز 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات در جلســه 
کارگــروه مدیریــت یکپارچــه و هماهنگی 

محیط های آزمون صادر شد.

گمرک تخصصی فاوا اولیــن همایش تخصصی خود را 
در فرودگاه پیام برگزار کرد. این همایــش با حضور اکبر 
قنبرپــور، مدیرعامــل منطقــه ویــژه اقتصادی فــرودگاه 
بین المللی پیــام برگزار شــد و او مــواردی را در خصوص 

فرودگاه پیام و گمرک تخصصی فاوا مطرح کرد.
 قنبرپــور اشــاره کــرد کــه طــی دو ســال گذشــته 
هدف گذاری ها به سمت جذب شرکت های دانش بنیان 

با اولویت واحدهای فناور بوده است.
او از افزایــش ســهم شــرکت های فعــال در حــوزه 
فناوری های نویــن در این منطقه بــه ۷۰ درصد خبر داد 
و با اشــاره به اینکه اســتقرار این شــرکت ها در راســتای 
تبدیل شــدن پیــام بــه قطــب اقتصــاد دیجیتال اســت، 
تصریــح کــرد: »در کنــار اســتقرار واحدهــای تولیــدی، 
وجود گمــرک البرز در ایــن منطقه و برقــرار بودن بخش 
ترانزیتی از دیگر مزیت های پیام اســت که می تواند راه 
تبدیل شــدن پیام به قطب اقتصــاد دیجیتــال را هموار 

کند.«
مدیرعامل منطقه ویــژه اقتصادی فــرودگاه بین المللی 
پیام با اشاره به مصوبه هیئت وزیران مبنی بر راه اندازی 

گمــرک تخصصــی فــاوا در منطقــه ویــژه اقتصــادی و 
فــرودگاه بین المللــی پیــام گفت: »بــا توجه بــه فرصت 
شــش ماهه بــرای راه انــدازی ایــن گمــرک، اقدامــات 
مرتبط با هدف تشــکیل تمام اجــزا و بخش های مرتبط 
به منظور خدمات رسانی هرچه بهتر به فعالان در حوزه 
فناوری های نوین از جمله آمــوزش نیروهای متخصص 

در دستور کار قرار گرفت.«
قنبرپور با اشاره به اینکه برقراری پروازهای شنزن به پیام 
و بالعکس نیز در اولویت قرار دارد، بیان کرد: »هدف از 
برقراری این پروازها این است که عمده مواد اولیه مورد 
نیاز تولیدکنندگان و فعالان حوزه آی تی و آی ســی تی را 

از این طریق فراهم کنیم.«
او ادامــه داد: »وقتــی از گمــرک تخصصــی صحبــت 
می کنیــم، معــادل این اســت کــه بخــش اول و مهم آن 
وجود خود گمرک است. واردکنندگان و صادرکنندگان 
در این گمرک باید به حوزه فاوا آگاه باشــند. در دســتور 
کارمان اســت کــه در این حوزه با ســازمان نظــام صنفی 
همکاری کنیم و بتوانیم با صادرکنندگان و واردکنندگان 

ادبیات مشترکی داشته باشیم.«

مدیرعامل منطقه ویــژه اقتصادی فــرودگاه بین المللی 
پیام در خصوص انبارداری در فــرودگاه پیام گفت: »ما 
انبارداری را خودمان انجام می دهیــم، اما فکر می کنیم 
که فرایند انبــارداری و توســعه آن را باید یــک مجموعه 

خصوصی حرفه ای بر عهده گیرد و انجام دهد.«
قنبرپــور اضافــه کــرد: »امــکان تخفیــف بــرای واردات 
محصــول توســط شــرکت ها ایجــاد شــده و بــرای 
محصولاتی که صادر شوند نیازی به پرداخت هیچ گونه 
عــوارض گمرکــی توســط صنایــع نیســت؛ همچنیــن 
انبارهــای گمرکــی در منطقه وجود دارد کــه محدودیت 
دو ماه مرســوم در گمــرکات از آن برداشــته شــده و تا دو 
سال نیز امکان اســتفاده از انبارها وجود دارد و گفتنی 
اســت شــرکت ها در صــورت تمایــل می تواننــد در کنار 
مجموعه هــای خــود اقــدام بــه ســاخت انبــار کــرده و از 
پرداخت هزینه نگهداری معاف شوند، زیرا ما به دنبال 
تسهیل امر واردات و صادرات از این منطقه هستیم.«

وی همچنیــن در ایــن همایــش اشــاره کــرد کــه در کنــار 
پروازهــای شــنزن، پیگیــر پروازهــای منظــم از دوبی نیز 

هست.

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی 
فرودگاه پیام مطرح کرد 

ایجاد پرواز 
مستقیم از 

شنزن برای 
واردات کالاهای 

آی سی تی

طی ۱۰ سال گذشته اتفاق افتاد

رشد۲۰۰درصدی
کارتخوانهای

تراکنشدار
پایانــه  فــروش یــا دســتگاه کارت خــوان یکــی از ابزارهای 
پذیرش مهم در شبکه پرداخت الکترونیکی کشور است 
و بخش قابل  توجهی از معاملات نیــز از طریق این ابزار 
انجام می شود. بررسی آمار بانک مرکزی نشان می دهد 
تعداد پایانه ها فــروش تراکنش دار از تیرماه ســال ۱۳۹۲ 
تا تیرماه ۱۴۰۲ رشدی معادل ۲۰۴ درصد داشته است.

تعــداد دســتگاه های کارت خــوان همــواره از ایــن  جهت 
که ایران جزء ســه کشــور اول در تعداد کارت خــوان بوده 
و تعداد زیــادی از این پایانه هــای فروش نیــز غیرفعال و 
خــراب اســت، بحث برانگیز بــوده اســت. در ایــن زمینه 
در راســتای قانــون پایانه هــای فروشــگاهی، نســبت بــه 
ســامان دهی کارت خوان ها اقدام شــد، اما ایــن موضوع 
نیــز تأثیــر چندانــی در کاهش تعــداد پایانه هــای فروش 

نداشت.
بر اســاس آمار بانــک مرکــزی از رونــد تعــداد پایانه های 
فروش تراکنش دار در تیرماه ۱۳۹۲ دو میلیون و ۶۲۲ هزار 
و ۸۸۵ دستگاه بوده که در تیرماه ۱۴۰۲ به هفت میلیون 

و ۹۷۵ هزار و ۸۹۲ دستگاه رسیده است.

 چهــار اســتان بــا بیشــترین کارت خــوان 
تراکنش دار

همچنیــن، تعــداد پایانه هــای فــروش تراکنــش دار بــه 

تفکیــک اســتان ها نشــان می دهــد در ایــن بــازه زمانــی 
۱۰ساله پس از استان تهران، استان های خراسان رضوی، 
اصفهان و فارس بیشــترین پایانه فــروش تراکنش دار را 

دارند.
البتــه از تیرمــاه ۱۳۹۲ تــا ۱۳۹۵ اســتان اصفهــان پس از 
اســتان تهــران بیشــترین پایانــه فــروش تراکنــش دار را 
داشته، اما از سال ۱۳۹۶ استان خراسان رضوی این رتبه 
را کســب کرده و تا تیرماه ۱۴۰۲ نیز این رتبه را در اختیار 

داشته است.
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

بررسی چالش های سرمایه گذاری جمعی در گفت وگو با 
مهرداد یزدانی، هم بنیان گذار پلتفرم کرادفاندینگ آی فاند

ابهامدرآینده
عاملگرانیپول

مالــی،  تأمیــن  ابزارهــای  از  یکــی 
کرادفاندینگ یا تأمیــن مالی جمعی 
اســت. در ایــن روش بــا مشــارکت 
تعداد زیادی سرمایه گذار، تمام 
یا بخشی از ســرمایه مورد نیاز 
یک طرح، پروژه یا یک فعالیت 
مشــخص جمــع آوری می شــود و 
در اختیــار شــخص متقاضــی قــرار 
می گیرد. این ابزار از جمله راهکارهایی 
است که انتظار می رود بتواند برای شرکت های اکوسیستم 
نــوآوری در زمینــه تأمیــن ســرمایه کــه یکــی از چالش های 
اصلی آن اســت، نقش مؤثری داشته باشــد. اما این حوزه 
نیــز بــا توجه بــه شــرایط اقتصــادی کشــور بــا چالش هایی 

همراه است. 
مهرداد یزدانی، هم بنیان گذار پلتفرم کرادفاندینگ آی فاند 
دربــاره عوامــل مؤثــر در بــروز چالــش ســرمایه گذاری برای 
شــرکت های اســتارتاپی با تأکید بر جدی بودن این چالش 
می گویــد: »شــرکتی بــرای دریافت ســرمایه به مــا مراجعه 
می کند و این توان را دارد که ۳۲ الی ۳۷ درصد سود بسازد؛ 
وقتی ســراغ ســرمایه گذار می رویم و نرخ طرح را می گوییم، 
حتی اگر ســرمایه گذار باانصافی باشــد، می گوید برای من 
توجیه اقتصادی ندارد که با سود کمتر از ۴۰ الی ۴۵ درصد 
سرمایه گذاری کنم. در واقعیت نرخ های سود بیشتر از این 

مقدار هم برای سرمایه گذاری مطرح می شود.«
به گفته او دلیل اصلی بالا رفتن نرخ سود این است که ابهام 
در فضای اقتصادی کشــور زیاد شــده اســت. او در این باره 
ادامــه می دهــد: »در شــرایط فعلــی افــراد در عمــل از فردا 

هیچ اطلاعــی ندارند و هیچ تحلیلــی از آینــده و اتفاق هایی 
که قرار اســت بیفتد، وجود ندارد. این مسئله باعث گرانی 
پول شده و نرخ ســود را برای کسانی که ســرمایه دارند، بالا 
می برد. سرمایه گذار می گوید در حالی که تورم کشور نزدیک 
۴۵ الی ۵۰ درصد است، من چطور ســرمایه ام را با سود ۳۵ 
درصد در اختیار کسی قرار دهم. در واقع با این کار سرمایه 
خــودم را کوچک می کنــم و این معاملــه برای ســرمایه گذار 

زیان بخش است.«

 شــرکت ها تــوان پرداخــت ســودهای بــالا را 
ندارند

از ســویی شــرکت ها تــوان پرداخــت ســود بیشــتری کــه 
ســرمایه گذاران را راضــی کنــد، ندارنــد. یزدانی با بیــان این 
مســئله ادامه می دهد: »در حال حاضر شــاید یک نیروی 
کار زندگــی اش بــا ۲۵ الی ۳۰ میلیــون تومان اداره شــود، اما 
حقوقی کــه یــک شــرکت تــوان پرداخــت آن را دارد، ۱۵ الی 
۲۰ میلیون تومان است. در چنین شرایطی شرکت در حال 
پرداخت حقوق با بیشترین توان مالی خود است و از طرف 
دیگر نیــروی کار در حال کار کردن بــا حداقل حقوق ممکن 
است؛ در نتیجه در این رابطه شرکت و نیروی کار هیچ کدام 
راضی نیستند و نیروی کار به دنبال شرکتی است که بتواند 
حقوق بیشتری دریافت کند و از طرفی شرکت هم به دنبال 
نیــروی کار ارزان تری می گــردد. ماجرای تأمیــن مالی هم به 
همین شکل است و سرمایه گذار همیشه دنبال جایی است 
که آورده مالی بیشــتری برایش داشــته باشــد و شــرکت ها 
هم به دنبال ســرمایه ای هســتند که ســود کمتری بابت آن 

پرداخت کنند. 

مدیرعامل »رایچت« می گوید 
اگر سرمایه گذاری خوب روی 
استارتاپ های شهرستان ها 

اتفاق بیفتد، می تواند به بهبود 
فضا کمک کند

تلاشهابرای
زندهماندناست

نهرشد

این روزها خبرهایی که از فعالان اکوسیستم در تهران 
بــه گــوش می رســد، چنــدان جالــب و امیدوارکننــده 
نیست. این در حالی است که کسب وکارهای نوآور در 
شــهرهای دیگر کشور از ســخت  تر بودن شــرایط  خود 
نســبت بــه پایتخــت و تلاش هــای مضاعفــی کــه برای 
زنده نگه داشــتن خود دارند، می گوینــد. قادر صادقی، 
مدیرعامــل »رایچــت« دربــاره شــرایط اســتارتاپ ها 
و کســب و کارهای نــوآور در شهرســتان ها می گویــد: 
»مسائلی که سال گذشته در کشــور رخ داد و قطعی و 
محدودیت های اینترنت، فضای اکوسیستم کل کشور 
را تحت تأثیر قــرار داد، اما شــرایط برای شهرســتان ها 
به مراتب ســخت تر از تهران اســت. ســرعت بازیابی و 
بهبود وضعیت در شهرســتان ها در مقایســه با تهران 
کندتر است. در شهرستان ها اکوسیستم همچنان در 
کما به ســر می برد؛ به ایــن دلیل که جامعه اســتارتاپی 

علی بنائی، مدیر ارتباطات پی پینگ
درباره وضعیت اکوسیستم نوآوری می گوید

درجستوجویامیدازدسترفته

INTERVIEWگفت وگو

درک وضعیــت اکوسیســتم نــوآوری زمانــی 
ممکن است که شــاخصی را تعریف کنیم و با 
بررســی آن در گذر زمان، به درکــی از وضعیت 
فعلــی برســیم. علــی بنائــی، مدیــر ارتباطــات 
شرکت پی پینگ شاخص »امید« را پیشنهاد 
می دهد و می گویــد: »از آنجــا کــه اندازه گیری 
امید به سختی ممکن است، می توان »میزان 
ســرمایه گذاری« را به عنــوان معادلــی بــرای 
شــاخص امیــد در نظــر گرفــت؛ بــه ایــن معنــا 
که هرجا میزان ســرمایه گذاری بیشــتر باشد، 

احتمالاً میزان امید نیز بیشتر خواهد بود.«

کاهــش اخبــار ســرمایه گذاری 
یعنی کاهش امید

علی بنائی دربــاره وضعیت ســرمایه گذاری در 
اکوسیســتم نــوآوری توضیــح می دهــد: »اگــر 
شرایط را بر اساس میزان سرمایه گذاری بررسی 
کنیــد، تعــداد اخبــاری که دربــاره ایــن موضوع 
وجــود دارد، از ســال ۱۳۹۷ بــه ایــن ســو عموماً 
کاهشی بوده؛ تا جایی که آخرین خبری را که از 
سرمایه گذاری در اکوسیستم نوآوری شنیدیم، 
به سختی به خاطر می آوریم.« به گفته بنائی، 
این کاهــش ســرمایه گذاری معادل افــول امید 
اســت و می تــوان نتیجــه گرفــت کــه ریســک 
فعالیــت در اقتصــاد دیجیتــال و اکوسیســتم 

نوآوری به شدت افزایش یافته است.

اقتصــاد دیجیتــال در گوشــه 
رینگ

امــا چــه عواملــی باعث شــده کــه امید تــا این 
اندازه کاهش یابــد؟ آیا همه جا شــرایط به این 
شکل است؟ مدیر ارتباطات پی پینگ توضیح 
می دهــد: »این معادلــه دو جواب دارد. پاســخ 
عمومی آن که برای عموم افراد صدق می کند، 
حاکی از فشــار اقتصادی- اجتماعی است که 
همــه را تحت  تأثیر قرار داده اســت. اما پاســخ 
عمومی معادله که مختص اکوسیستم نوآوری 
اســت، همــان بحــث کاهــش ســرمایه گذاری 
است که مسیر اقتصاد دیجیتال را نسبت به 
ســایر بخش های اقتصادی به شــدت ناهموار 

می کند.«

قصه غم انگیز مهاجرت
علاوه بر مسائلی که ادامه مسیر را در 
داخل کشور سخت می کند، شاهدیم که در آن 
سوی مرزها کشورهای همســایه مانند ترکیه، 
عربســتان و امارات با اکوسیســتم هایی پویا و 
حاصلخیز چشــم انتظار نیروهــای متخصص 
و باتجربه انــد. نتیجــه فشــارهای درونــی و 
اســتقبال های بیرونــی، یکــی از غم انگیز ترین 
قصه هــای اکوسیســتم اســت؛ مهاجــرت. 
او بــا بیــان ایــن توضیحــات دربــاره مهاجــرت 
نیروهای متخصص می گوید: »پی پینگ یکی 
از هم بنیان گــذاران خــود را به دلیــل مهاجــرت 
از دســت داده و به خوبــی می دانیــم کــه وقتی 
هم بنیان گذاری مهاجرت می کنــد، چه خلئی 
ایجــاد می شــود. ماجــرا بــه همین جــا ختــم 
نمی شــود؛ در همیــن تابســتانی کــه گذشــت 
دو نفر از اعضــای پی پینگ به دلیــل مهاجرت 
بــا مــا خداحافظــی کردنــد.« بنائی بــرای درک 
آسیب های مهاجرت روی اکوسیستم نوآوری، 
به نقطــه مقابــل آن یعنی مهاجــرت معکوس 
اشــاره می کنــد: »فــردی را در نظــر بگیریــد که 
از ایــن کشــور مهاجرت کــرده، امــا بــا توجه به 
شرایط داخلی و امیدی که احساس می کند، 
تصمیــم می گیــرد بــه وطن خــود برگــردد و 
همین جا خلق ارزش کند. ثمره یکی از این 
مهاجرت های معکوس که زندگی همه ما 
را تحت  تأثیر قرار داده، »اسنپ« است. 
شــهرام شــاهکار یکی از هم بنیان گذاران 
اسنپ اســت که پس از ســال ها زندگی و 
فعالیت در کشورهای توسعه یافته، به یمن 
مهاجرت معکوس و همراهان توانمند خود، 
اســنپی را بنا کرد کــه تنها یکی از ثمــرات آن، 
حل مشکل مزمن حمل ونقل است؛ مشکلی 
که به قول دکتر ســتاری، نهادهای مسئول در 

حل آن ناکام بودند.«

ادامه در صفحه 5
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

در شهرســتان ها کوچک تــر اســت و به طور کلــی تمرکز 
اکوسیســتم نــوآور بیشــتر روی پایتخــت بــوده اســت. 
هرچه اکوسیســتم بزرگ تــر و پخته تر باشــد، راحت تر 
می تواند از این دست اتفاقات عبور کند و زنده بماند.« 
به گفته قادر صادقی با توجه به شــرایط به وجودآمده، 
کســب و کارهایی که تا پیــش از این به دنبال رشــد خود 
بودند، در حال حاضر فقط تلاش می کنند زنده بمانند 
و به روال عادی خــود برگردند. او ادامــه می دهد: »دور 
و بر خــود مــن مــوارد زیــادی از کســب و کارهایی بودند 
که در چنــد ماه اخیر از بیــن رفته اند.« ایــن فعال حوزه 
اکوسیستم نوآور با اشاره به اینکه آمار دقیقی از تعداد 
اســتارتاپ هایی که در چند مــاه اخیر زمیــن خورده اند 
در دســت نیســت، می افزاید: »بر اســاس مشــاهدات 
شخصی، آمار زمین خوردن استارتاپ هایی که در آغاز 
مسیر بودند، بسیار بالاست. آنهایی هم که از پیش تر 

فعالیــت خــود را شــروع کــرده  و به دنبــال ســرمایه گذار 
بودنــد تــا بتواننــد بــه رشــد خوبــی برســند، رشدشــان 

متوقف شده و در جذب سرمایه ناکام مانده اند.«

در  ســرمایه گذاری  بــه  وی ســی ها   
شهرستان ها تمایلی ندارند

او معتقد است: »تنها در شرایطی می توان امید داشت 
شرایط بهتر شود که شاهد اتفاقات مثبتی در این فضا 
باشــیم؛ برای مثال چند اســتارتاپ به یک رشــد خوب 
برســند و این اتفــاق باعــث ایجاد اشــتیاق میان ســایر 
تیم ها شــود. همچنین اگــر چند ســرمایه گذاری خوب 
روی استارتاپ های شهرستان ها اتفاق بیفتد، می تواند 
به بهبود فضا کمک کند. بیشــتر ســرمایه گذاری ها در 
تهران اتفاق می افتد و شهرهای دیگر از این فضا خیلی 
دور هستند و معمولاً وی سی ها خیلی به سرمایه گذاری 

روی استارتاپ های استان ها علاقه نشان نمی دهند. در 
صورتی که شــاهد اتفاقات این چنینی در اکوسیســتم 
شهرســتان ها نباشــیم، باید شــرایطی به مراتب بدتر را 

انتظار بکشیم.«

 سیاست انقباضی بانک ها
در حــال حاضــر بانک هــا سیاســتی انقباضــی در پیــش 
گرفته اند و علاوه بر اینکه وامی نمی دهد، در حال پس گرفتن 
وام هایی هســتند که پیــش از این بــه شــرکت ها داده اند تا 
نقدینگی را از دست آنها خارج  کنند. یزدانی ضمن بیان این 
مســئله می افزاید: »این مســئله باعث می شود شرکت ها 
در تأمین ســرمایه در گردش خود با مشــکل جــدی مواجه 
شــوند و به ســمت اســتفاده از ابــزاری ماننــد تأمیــن مالی 
جمعی بیایند. وقتی تقاضا در این سمت افزایش می یابد، 
باعث می شود که نرخ سرمایه ها بالا  رود.« به گفته او، این 
سیاســت انقباضــی می بایســت روی تــورم تأثیر بگــذارد و 
باعث کاهش آن شــود، اما در عمل چنین اتفاقی نیفتاده، 
چراکه مشکل جای دیگری است. در واقع نقدینگی دست 
شرکت ها نیســت و بیشتر دســت مردم عادی اســت. اگر 
شرکت پول داشته باشد آن را به بازار طلا و دلار نمی برد و با 
آن کار خود را پیش می برد و با گردش مالی آن ســود کسب 
می کند. از آن سو شاهد هستیم که برخی نهادها همچنان 
اقدام بــه پرداخــت وام های خــرد می کنند که باعــث ایجاد 

تورم می شود. 

 دولت برای حل مشکل برنامه ای ندارد
مهرداد یزدانی با تأکید بر این نکته کــه راهکار حل چالش 
کمبود ســرمایه برای اکوسیســتم نوآوری اساسی و کلیدی 
است، می گوید: »دولت برای حل این مشکل هیچ برنامه ای 
ندارد. وظیفــه دولت تنظیم نــرخ مرغ و تخم مرغ نیســت. 
وظیفه دولت راهبری و ایجاد آرامش است. دولت باید یک 
آینده روشن از کشور پیش روی عموم بگذارد تا افراد راغب 
باشند در کشور سرمایه گذاری کنند و کسب وکارها را توسعه 
دهند. کسب وکارهای ما به سمت کوچک شدن رفته اند و 
هرازچندگاهی خبر نابودی یک کسب وکار را می شنویم.« او 
ادامه می دهد: »اگر یک آینده روشن برای کشور پیش روی 
عموم قرار گیرد و تأمین مالی جمعی، نرخ های منطقی تری 
داشته باشد و افراد جامعه تمایل پیدا کنند که پول را از این 
طریق در اختیار شرکت های بخش خصوصی قرار دهند، ما 
شاهد یک تحول بزرگ در این حوزه خواهیم بود و عددهای 
بزرگی را می توانیم وارد صنعت تولید و خدمات کشور کنیم، 

اما در حال حاضر این ابهام همه را آزار می دهد.«

 تأثیر شرایط اکوسیستم بر زندگی شخصی 
مدیران

به گفتــه یزدانی کســب وکارها و مدیران آنها امیــد و انگیزه 
می خواهند. در حال حاضر فشــار و مشــکلاتی که مدیران 
کسب وکارها با آن مواجه هستند، زندگی شخصی آنها را 
هم تحت تأثیر قرار داده اســت. تقریباً همــه خانواده هایی 

INTERVIEWگفت وگو
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درجستوجویامید
ازدسترفته

جنــس  از  تناقضــی 
بازگشت به گذشته

بنائــی بــا مهم دانســتن ایــن ســؤال کــه 
چرا دیگــر در اکوسیســتم نوآوری کشــور 
به نســبت گذشــته اســتارتاپ جدیــدی 
متولد نمی شــود، عنوان می کند: »برآیند 
شــرایط داخلی و خارجی کارآفرینان را به 
این نتیجه رسانده که ماجراجویی خود را 
در سایر کشورها ادامه دهند و اگر شرایط 
به همین شــکل پیش بــرود، دچــار نوعی 
تحجر خواهیم شد که با وجود فرصت های 
بســیار برای اهالی نوآوری، دیگر خبری از 
بازیگران جدید اقتصاد دیجیتال نخواهد 
بــود؛ آن هــم در دوره ای کــه جامعــه طعم 

نوآوری را چشیده است.«

دورخیزی برای احیای امید
علی بنائی با اشاره به این موضوع 
که از سال ۱۳۹۵ در فضای نوآوری مشهد 
فعالیت می کند، می گوید: »همه اتفاق ها 
از جمله کاهش امید و عدم ایجاد بازیگران 
جدیــد و... کــه در پایتخــت می بینیــم، در 
شهرســتان ها ناگوارتــر اســت و بــه خــود 
ضریب می گیــرد.« او ادامــه می دهد: »با 
وجــود تجمیــع منابــع، قــدرت، بازیگــران 
اصلی و تصمیم سازان در پایتخت، بازهم 
شاهد این فضا هســتیم و طبعاً ابعاد این 
مشــکلات در شهرســتان ها گســترده تر 
اســت.« مدیر ارتباطات پی پینگ معتقد 
اســت رشــد ثمره ارتقــای دو مؤلفــه »افق 
نــگاه« و »تعامــل با کامیونیتی ها« اســت 
و در شــرایط فعلی بازیگران نوآوری کشور 
بایــد روی تعالــی ایــن دو تمرکــز کننــد. در 
مؤلفه اول، اکوسیســتم نوآوری در کشــور 
و به خصوص در شهرهای دور از پایتخت، 
باید افق نگاه بلندتری را ببیند و به اصطلاح 
زمین  بــازی را بزرگ تر کنــد. در مؤلفه دوم، 
تعامــل و مشــارکت جــدی در جوامــع و 
کامیونیتی هایــی که بــه آنها تعلــق داریم، 
بــه رشــد مــا منتهــی خواهــد شــد. بدیــن 
صــورت اگــر کســب وکاری تاکنون خــود را 
محدود به برشــی از کشــور کرده، بایستی 
حضور و تعامل خــود را با ســایر بخش ها 
و به خصــوص پایتخت جدی بگیــرد و اگر 
گستره نقش آفرینی آنها محدود به کشور 
بوده، نوبت آن اســت که افق نگاه و شبکه 
ارتباطی خود را به آن سوی مرزهای کشور 
توسعه دهد. البته طی کردن این مسیر با 
ابهامات و دشواری های زیادی همراه است، 
اما مطمئناً بهترین شانسی است که پیش 

روی اکوسیستم نوآوری قرار دارد. 

که در آنها سرپرست خانواده، مدیر یک کسب وکار است، 
تحت تأثیر این فشارها قرار می گیرند. 

 رقابت بخش خصوصی بــا دولتی در زمینه 
منابع انسانی

هم بنیان گــذار پلتفــرم آی فانــد با اشــاره بــه چالــش منابع 
انســانی که به یک مســئله جــدی در اکوسیســتم نــوآوری 
تبدیل شده، عنوان می کند: »تأمین مالی حقوق نیروهای 
کار برای شــرکت ها دشــوار اســت و این در حالی اســت که 
نیــروی کار از دریافتی خود رضایت نــدارد و نمی تواند با آن 

امور زندگی اش را بگذراند. شــرکت های مــا در بحث منابع 
انســانی با اداره هــای دولتــی هم در حــال رقابت هســتند. 
بخش دولتی می آید یک نیروی کار باسواد را که در دانشگاه 
خوبی تحصیل کرده، استخدام و آن را تنبل می کند. بخش 
خصوصــی نمی توانــد بعد از ســال ها تحت فشــار بــودن و 
ضعیف شــدن در این زمینــه با بخــش دولتی رقابــت کند. 
گذشــته از موضــوع مهاجرت که آســیبی جــدی به بخش 
منابع انســانی شــرکت ها وارد کــرده، از ســوی دیگــر اگر به 
ورودی دانشگاه ها نگاه کنید، می بینید در این شرایط افراد 

دیگر چندان رغبتی برای رفتن به دانشگاه ندارند.«
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گفت وگو با سیدمحمدصادق میری، بنیان گذار و مدیرعامل استارتاپ استودیو سلام 

توقف۹۹درصد
استارتاپهایقدیمی

حسین حاجی زاده،  
هم بنیان گذار خانه  نارنجی، 

از هدر رفت فرصت های 
بندرعباس می گوید

فرصتهابیشمار
استاما...

بــا اینکــه فرصت هــای بی شــماری در 
بندرعبــاس وجــود دارد و حوزه هــای 
در شــکل گیری  متنوعــی می تواننــد 
کســب و کارهای نــوآور ســهیم باشــند، 
متأســفانه ایــن اتفــاق نمی افتــد. مــا 
در بندرعبــاس ظرفیت هــای متنــوع و 
بســیار بالایی در زمینه  هــای دریا، نفت، 
کشتی ســازی، حمل و نقل و گردشــگری 
داریم، اما مع الأسف حول این ظرفیت ها، 
کســب و کارهای نــوآور شــکل نمی گیرد. 
در فضــای فعلــی نــوآوری بندرعبــاس 
ناامیــدی بســیار زیــادی وجــود دارد. 
تمــام اســتارتاپ هایی کــه از ســال ۱۳۹۸ 
شکل گرفته بودند، شکســت خوردند و 
دیگر وجود ندارند. کســانی که متصدی 
نوآوری هستند نیز کوچک ترین درکی از 
مفاهیم نوآوری و اســتارتاپ ها ندارند. از 
طرفی مشــکل بزرگ تر ما بحــث آموزش 
اســت. منتورینگ و آموزش چالش های 
اصلی بچه های اکوسیســتم بندرعباس 
اســت. ســال ۱۳۹۶ اســتارتاپی در شــرف 
شکل گیری بود که می خواست در زمینه 
داروخانه هــای آنلایــن فعالیت کنــد؛ اما 
به دلیل اینکه آموزش خوبــی ندیده بود، 
نمی توانســت ایــده ارائه دهــد. بچه های 
اکوسیســتم بندرعباس کمتــر فضاهای 
نوآوری حرفه ای را دیده انــد و تجربه آنها 
از تعامل با تیم های بزرگ و استارتاپ های 
موفــق بســیار کــم بــوده اســت. از طرفــی 
موازی کاری هــا و ورود نهادهــای دولتــی 
و شــبه خصوصی در فضــای کســب وکار 
بندرعبــاس هــم آســیب زیــادی بــه ایــن 
فضا زده است. مثلاً در صنعت شیلات، 
بنیاد برکــت و بنیــاد احســان با قــدرت و 
توانی که دارند به اکوسیســتم 
کســب و کاری بندرعباس 
وارد شدند و بدون در نظر 
گرفتن سابقه این صنعت 
و اینکه چه ظرفیت هایی 
در حوزه هــای نــوآوری از 
قبل برای شیلات جنوب 
کشور وجود داشته، تمام 
ســاز و کار کســب و کارهای 
کوچک و نوپا را بر هم زدند. 
مســلماً یــک اســتارتاپ توان 
رقابــت بــا چنیــن 
نهادهایــی را 

ندارد. 

INTERVIEWگفت وگو

ایمان قربانی،  مدیر خانه خلاق و 
نوآوری گیلان درباره عوامل عدم رشد 

استارتاپ های شهرستان می گوید

قهرمانهای
الهامبخش

کوچک بودن بــازار و قرارگیــری در موقعیت شهرســتان 
مهم ترین عاملی است که اجازه نمی دهد استارتاپ ها 
در نیمه عمرشان بتوانند مسیر رشد سریع را طی کنند. 
اکثر استارتاپ هایی که در شهرستان دید بلندمدت تری 
دارند، به این فکر می کنند که بتوانند یک شعبه یا دفتر 
در تهران داشــته باشــند و این موضــوع را به عنوان یک 
شتاب رو به جلو یا اســتراتژی توسعه در نظر می گیرند. 
بسیاری از اســتارتاپ های شهرستانی ســعی می کنند 
بتواننــد نقــش یــک اســتارتاپ تهرانــی را بــازی کننــد. 

مشــتریانی هم که در کشــور وجود دارند دوست دارند 
بــا اســتارتاپ های تهرانــی کار کننــد. بــا ایــن حــال، مــا 
نمونه های موفق زیادی در گیلان داریم. وجود استارتاپی 
مانند جاجیگا در اکوسیستم گیلان اگر سود شخص به 
شخص نداشته باشد، قطعاً نبودنش ضرری بزرگ برای 
همه خواهد بود. با وجود چنین الگوهــای قهرمانانه ای 
تیم های کوچک تر هم انگیزه پیدا می کنند و با تاب آوری 
بالاتــری کارشــان را ادامه خواهنــد داد. الگوهــای موفق 
دیگــری ماننــد میهــن  وب هاســت، تســمینو، آقــای 

سیدمحمدصادق میری، بنیان گذار و مدیرعامل استارتاپ 
استودیو سلام در مورد این مجموعه که فعالیت خود را از دو 
سال پیش آغاز کرده، می گوید که استودیو سلام هم تیم های 
اســتارتاپی تشــکیل می دهد و هم روی تیم های استارتاپی 
خارج از مجموعه ســرمایه گذاری می کند. به گفته میری تا 

امروز نزدیک به ۳۰ تیم به استودیو ســلام مراجعه کرده اند 
که از میان آنها ۱۰ تیم پذیرش شــده اند. ســه تیم شکست 
هم خورده اند و در حال حاضر هفت تیم باقی مانده  است. 
بنیان گذار سلام توضیح می دهد: »سلام تا امروز توانسته ۲۶ 
سرمایه گذار خارجی جذب کند. برخی از این سرمایه گذاران 

ایرانی های مقیم خارج هستند. سایر آنها نیز ملیت ایرانی 
ندارند و خارج از کشــور زندگی می کننــد. در کل تمامی این 
۲۶ نفر ساکن خارج از ایران هستند. ما توانستیم این افراد 
را قانــع کنیم که به شــبکه ســرمایه گذاران ســلام بپیوندند. 
تاکنون قریب به ۳۰۰ میلیارد تومان ســرمایه گذاری محقق 

I N T E R V I E W
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داشــتیم. در مجمــوع روی تیم هایی که در اســتودیو ســلام 
تشــکیل شــده بودنــد و تیم هایی که توســط شــتاب دهنده 
سلام حمایت می شوند و خارج از استودیو شکل گرفته اند، 
۳۰۰ میلیارد سرمایه گذاری کرده ایم. سرمایه گذاری از طریق 
سرمایه گذارانی انجام می شود که در خارج از مجموعه سلام 

و ایران مستقر هستند.«

 معضل نیروی انسانی و مهاجرت 
طــی دو ســالی کــه ســلام فعالیــت می کنــد بــا دو معضــل 
نیــروی انســانی و مهاجــرت مواجــه شــده اســت. بــه گفته 
مدیرعامل این مجموعه در حال حاضر سه تیم از استودیو 
ســلام خارج از سیســتان و بلوچســتان و در تهران مستقر 

هســتند. او می گوید: »مــا با دو 
نوع مهاجرت، یعنــی مهاجرت 
بــه خــارج و مهاجــرت بــه تهران 
مواجهیم. همین موضوع باعث 
شــده با کمبود نیــروی انســانی 
روبه رو باشــیم. چون اگر نیرویی 
بااســتعداد باشــد قاعدتــاً بــه 
سمت تهران کشــیده می شود. 
چــون در تهــران قــدر آنهــا بهتر 

دانســته می شــود و حقوق و دســتمزد هــم در تهــران بالاتر 
است.« میری خاطرنشان می کند که رویداد برند کارفرمایی 
خیلی خوب به این مسئله اشاره کرد که بخشی از مهاجرت 
به خاطر برند کارفرمایی شرکت هاست. به باور او خیلی اوقات 
نیروهای مستعد از سیستان و بلوچستان یا از استان های 
دیگر به ســمت تهران می روند تا در شــرکت های بــزرگ کار 
کنند و رزومه قوی تری داشته باشند و تجربه بهتری کسب 
کنند.  میری ادامه می دهد: »علاوه بر مشکل مهاجرت، در 
برخی شهرستان اصلاً منابع انســانی متخصص نیست. 
دلیل این مشــکل هــم ضعیف بودن آمــوزش اســت. دلیل 
دیگر عدم وجود شرکت های بزرگ است. وقتی شرکت های 
بزرگ در یک شهر وجود نداشته باشند، نیروها نمی توانند 
تجربــه کافــی کســب کننــد و آمــوزش بیننــد. از مهر ســال 
گذشــته تا امروز مهاجرت به خارج شدت بیشتری گرفته و 
اکوسیستم استارتاپی فقیرتر شده است. تیم ها نیز روزبه روز 
ضعیف تر می شوند و نیروهای خود را بیش از پیش از دست 
می دهنــد.« بنیان گــذار ســلام می افزاید: »البتــه مهاجرت 
معکوس هم داشته ایم. از اصفهان، مشهد و تهران، منابع 
انســانی جذب کرده ایم. دو نیرویــی که از اصفهــان و تهران 
جذب کردیم، به صورت پاره وقت با ما همکاری می کنند، اما 
نیرویی که از مشــهد جذب کردیم، به طور کلی به سیستان 
نقل مکان کرده است. اعضای سه تیم ما که در تهران مستقر 
هستند هم اهل سیستان و بلوچستان نیستند. این تیم ها 
در مجموعه سلام فعالیت می کنند، اما در تهران مستقرند 

و به صورت ریموت همکاری می کنیم.«

 اکوسیســتم سیســتان و بلوچســتان در دو 
سال اخیر

به گفته میری در حوزه ســلامت طی یکی، دو ســال اخیر 

اتفاقات خوبی افتاده اســت. در واقع تا یک سال گذشته 
یک پارک علم و فناوری در سیستان و بلوچستان مستقر 
بود، اما الان دو پارک در این اســتان وجــود دارد. پارکی که 
یک ســال پیش مجوز فعالیــت گرفت، در حوزه ســلامت 
فعالیت دارد. میری معتقد است این اتفاق نشان می دهد 
که اکوسیســتم نوآوری ســلامت سیســتان و بلوچســتان 
روبه پیشــرفت اســت. او بیــان می کنــد کــه اکوسیســتم 
حوزه های دیگــر هم از ســال ۱۳۹۲ که پارک علــم و فناوری 
شــکل گرفــت، رشــد چشــم گیری داشــته اســت. تعــداد 
زیادی شــرکت دانش بنیان و تیم های استارتاپی متنوعی 
در اســتان وجــود دارنــد کــه در مراحــل مختلفــی از رشــد 
خود قــرار دارنــد. برخــی از آنها بــه مرحله تجاری ســازی و 
فروش رسیده اند و برخی دیگر 
هم توانسته اند جذب سرمایه 
کننــد، امــا تعــداد ایــن دســت 
اســتارتاپ ها معــدود و محدود 

است. 
مدیرعامــل ســلام در مــورد 
متوقف شــدن اســتارتاپ در 
استان سیســتان و بلوچستان 
از  »بســیاری  می گویــد: 
اســتارتاپ ها و کســب وکارها متوقف شــده اند. تقریباً ۹۹ 
درصد از استارتاپ های قدیمی که از نسل اول اکوسیستم 
اســتارتاپی بودنــد بــه دلایــل مختلــف متوقــف شــده اند. 
ایــن اســتارتاپ ها یــا شکســت خورده انــد یــا نتوانســتند 
تجاری ســازی کننــد و ســرمایه گذار پیدا و ســرمایه جذب 
کنند. یکســری از آنها هم کار خود را متوقــف کردند، زیرا 
نتوانســتند بــه تهــران و مشــکلات دور از مرکــز مهاجرت 
کننــد. برخــی دیگــر هــم در پیــدا کــردن منابــع انســانی 

شکست خوردند.«

 شکست های تلخ و شیرین
میــری در مــورد علــت شکســت اســتارتاپ ها توضیــح 
می دهــد: »البتــه ماهیــت اســتارتاپ این اســت کــه مدل 
کســب وکارش را تمرین کند تا به آن دســت یابد. اگر ایده 
یا مدل کسب وکار آن با بازار تطابق نداشته باشد، قاعدتاً 
محکوم به شکست خواهد شد. از این مسئله هیچ گریزی 
نیست و در تمام دنیا این اتفاق می افتد. پس استارتاپ ها 
باید با این فرض که ممکن اســت شکســت بخورند، وارد 
این فضا شوند. این شکست شــیرین است، زیرا بخشی 
از یادگیــری اســت، امــا گذشــته از ایــن قضیــه مــا شــاهد 
هستیم که برخی استارتاپ های موفق هم در ایران متوقف 
می شــوند. ایــن اســتارتاپ ها به دلیل نبــود زیرســاخت یا 
سیاست گذاری های نادرست دولتی شکست می خورند 
و این یک شکست تلخ است. متأسفانه سیاست گذاری 
و ریل گذاری هــای مشــخصی در حــوزه اکوسیســتم 
اســتارتاپی وجود نــدارد و عوامــل مختلفی ماننــد قطعی 
اینترنت، قطعی برق و اتفاقات سیاسی می تواند جامعه و 
اکوسیستم را به بحران بکشاند. این بحران و تلاطم باعث 

توقف و شکست کسب وکارها می شود.«

پرداخــت، فروشگاه ســاز شــاپفا، صرافــی ارز دیجیتال 
بیت پین و کلاسه از نمونه های موفق دیگری هستند که 
به  واسطه کیفیت خدمات و برندینگ درست، بسیاری 
گمان می کننــد که آنهــا در تهــران مســتقرند. اما همه 
آنها در وب سایت هایشــان با افتخار شماره های گیلان 

را درج می کنند.
بســیاری از ایــن کســب و کارها توانســته اند از مزیــت 
زیرساخت های ارزان تر شهرستان نســبت به پایتخت 
بهره ببرند. این کسب وکارها چون نقشه راه مشخصی 

دارنــد، فقــط و فقط بــه ایــن نیــاز دارند که 
افــراد پــای کار بیاینــد و ایده هایشــان را 

عملیاتی کنند.
وجود چنین افرادی که مانند جنگجویان در 
تمام سختی ها، سرسختی نشان می دهند 

باعث شد که ما در دوران کرونا اولین 
و بزرگ ترین کارخانه نوآوری 

شمال کشور را در گیلان 
راه اندازی کنیم.

کنید سکن  ا

»شاید موافق نباشید!«

هر شنبه، تحلیل خبرهای 
اکوسیستم با رضا جمیلی
بسنده کردن به سخت خبرها که صرفاً تیترها 

را به شما می دهند چیز زیادی از واقعیت 
ماجراها نصیب تان نمی کند. اگر در دام 

نرم خبرها و داستان هایی که برندها برای 
خودشان می سازند هم بیفتید که تأکید اول 
و آخرشان این است که »ما خوبیم« یا »همه 

عالم سر ناسازگاری با ما دارند...« یک چاه ویل 
دیگر است. سردبیر کارنگ می گوید در این 
برنامه تلاش دارد تحلیل وقایع و اتفاقات را 
ورای خبرها و اهداف منتشرکنندگان آنها با 

شما در میان بگذارد. 

 چه کسی تپسی را هک کرد؟

در برنامه این هفته 

 ماهیت استارتاپ 
این است که مدل 

کسب وکارش را تمرین 
کند تا به آن دست یابد
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سارا راد، هم بنیان گذار ابر دراک ضمن اشاره به این موضوع 
کــه اکوسیســتم اســتارتاپی شــیراز یکــی از قدیمی تریــن 
اکوسیستم هایی اســت که در ایران شکل گرفته، می گوید: 
»از ســال های گذشــته  رویدادهایی به طور منظم در شــیراز 
برگزار می شــدند. علاوه بــر آن، دورهمی ها و مســابقه هایی 

که جنبه آموزشــی داشــتند هم 
برقرار بودند.«

او معتقد است با توجه به اینکه 
شیراز یکی از کلان شهرهاست، 
کشــور  جنــوب  در  می توانــد 
فرصت های خوبی را برای نوآوری 
و تشــکیل تیم هــای اســتارتاپی 

ایجاد کند.

 فرازوفرود اکوسیستم 
استارتاپی شیراز

هم بنیان گــذار ابــر دراک توضیح 
می دهد: »استارتاپ های خیلی 

قدیمی ای هم در شیراز وجود دارند که نتیجه همان رویدادها 
و دورهمی ها هستند.

اکوسیستم استارتاپی شیراز توانست در این سال ها ارتباط 
خوبی بــا اکوسیســتم تهــران برقــرار کنــد. این تعامــلات به 
یکپارچه سازی این اکوسیستم در کل کشور کمک می کرد. 
یکســری از شــتاب دهنده های خصوصــی هــم در شــیراز 
شــکل گرفتند و شــروع به کار کردنــد. این شــتاب دهنده ها 
از متخصصان حوزه کســب وکار و ســایر حوزه هــای مرتبط 

دعوت کردند.
ســرمایه گذاری های خوبــی هــم در ایــن شــتاب دهنده ها 
انجام شد. این شــتاب دهنده ها باعث شــدند اشتیاقی که 
در دورهمی ها و رویدادها وجود داشــت، بــه ارتباط جدی تر 
و حرفه ای تــر تبدیل شــود. این شــتاب دهنده ها به  واســطه 
ارتبــاط خوبــی کــه بــا تهــران 
داشتند، سعی می کردند شبکه 
مــورد نظــر اســتارتاپ ها را برای 
جذب سرمایه،  تعامل و آموزش 
فراهم کنند. خاطرم هســت که 
شــتاب دهنده های بزرگ تهران 
در دورهمی های شــیراز حضور 

داشتند.
مســئله  دیگــر  بیــان  بــه 
شبکه ســازی کــه بســیار مهــم 
هــم اســت، به خوبــی توســط 
ایــن شــتاب دهنده ها اتفــاق 

می افتاد.«
راد ادامه می دهد: »اما متأسفانه از سال ۱۳۹۹ به دلیل کرونا 
تیم های استارتاپی این شتاب دهنده ها دورکار شدند. با توجه 
به اینکه این اســتارتاپ ها بدنه قوی ای ندارند و به حمایت، 
مربی و تســهیلگری مداوم نیاز دارند، به نظر من دورکاری و 
کرونا به این شتاب دهنده ها ضربه زد. البته شرایط اقتصادی 

هم بسیار تأثیرگذار بوده است.«
به گفته او مهاجرت استارتاپ های قدیمی تر و قوی تر شیراز 
هم از عوامل دیگری است که به اکوسیستم استان ضربه زده 

است. بسیاری از استارتاپ ها به دلیل مشکلات دور بودن از 
مرکز تصمیم گرفتند که در تهران فعالیت خود را ادامه دهند. 
تعداد زیادی از آنها هم به خارج از کشــور مهاجرت کردند. 
او می افزاید: »در کل این شــتاب دهنده های خصوصی هم 
به دلیل اینکه حمایــت لازم را دریافــت نمی کردند، تعطیل 
شدند. در حال حاضر تقریباً دیگر شتاب دهنده خصوصی 
همچون سابق وجود ندارد. هنوز شتاب دهنده ها و گروه های 
استارتاپی در شیراز وجود دارند، اما خبری از شور و هیجان 

چند سال گذشته وجود ندارد و قدرت قبل را ندارند.«

 پتانسیل های شهر شیراز برای جذب منابع 
انسانی

راد در مورد پتانســیل های شــهر شــیراز بــرای اســتارتاپ ها 
و جذب نیروهای انســانی می گویــد: »شــیراز از چند جنبه 
پتانسیل خوبی دارد و می تواند منابع انسانی متخصص را از 
شهرهای دیگر جذب کند. یکی از این پتانسیل ها دانشکده 
برق، مهندســی و کامپیوتر شــیراز و پروژه های این شــهر در 
زمینه برق و آی تی هستند. عامل دیگر پروژه های نفتی شیراز 
است. به علاوه ســبک زندگی در شــیراز هم از دیگر دلایلی 

است که مهاجران را جذب می کند.«
راد در این خصوص اضافه می کند: »در سال گذشته در ابر 
دراک چنــد نیرو به ما ملحق شــدند کــه مهاجرت معکوس 
داشتند. این نیروها از شــرایط فعلی زندگی شان نسبت به 
قبل راضی تر هستند. افراد زیادی بودند که به خارج یا تهران 
مهاجرت کرده بودند، اما الان دوســت دارند به اکوسیستم 
شیراز کمک و با آن ارتباط برقرار کنند. همین مسئله باعث 

رویخلقارزش
تمرکزکنیم

نگاهی به شرایط اکوسیستم نوآوری شیراز در گفت وگو با سارا راد، هم بنیان گذار ابر دراک 

برنامهمدونشهری
براینگهداری
متخصصان

 بــرای پرداختــن بــه وضعیــت 
منابع انسانی در شهرهای دور 
از مرکز، ابتدا باید از خودمان بپرســیم 
استان های کشور چه مزیت های رقابتی 
با تهــران و کلان شــهرها می توانند ارائه 
دهند. اگر چنین فاکتــوری را اصل قرار 
دهیــم، بــه ایــن موضــوع می رســیم که 
هرچه از تهران فاصلــه بگیریم، چالش 
کمبــود فرصت هــای شــغلی بیشــتر 

نمایان می شود.

 در ایــن خصــوص اســتان های 
شمالی شاید به دلیل مسافت 
کمتر با تهران و راه های دسترسی بهتر 
در  متخصصــان  شــرکت  امــکان  و 
کنفرانس هــا و دورهمی هــای علمــی از 
بــرای  بهتــری  شــانس 
میزبانــی فریلنســرها و 
نومدهــا  دیجیتــال 
برخوردارنــد و در نهایــت 
گروه هــای  می تواننــد 
کوچــک علمــی خــود را 

داشته باشند.

 نکته مهــم دیگر 
ایــن اســت کــه 
گاهی حضور یک نیروگاه، پالایشگاه یا 
یــک مرکــز صنعتــی بــزرگ دانش بــر 
می تواند به تجمع متخصصان و تکثیر 
آنها، ناشی از سرریز دانش کمک کند، 
امــا همچنــان کیفیــت زندگی و ســطح 
درآمــد از اهمیــت ویــژه ای برخــوردار 
اســت. برای اســتان های کم برخــوردار، 
مهم ترین رقیــب برای جــذب نیروهای 
متخصــص، البتــه قبــل از کشــورهای 
خارجی، کلان شهرهای مجاور هستند. 
بنابرایــن برنامــه مــدون شــهری بــرای 
نگهداری متخصصــان در ایــن مناطق 
بــا   ً اهمیــت ویــژه ای دارد. طبیعتــا
مهاجرت نیروی متخصص جایی برای 
توســعه اکوسیســتم متصور نیستیم، 
اما به طور کلی زمانی می توانیم از جذب 
سرمایه حرف بزنیم که زیرساخت های 
حیاتی برای توســعه فضــای کارآفرینی 
وجود داشته باشد. فضای کار اشتراکی 
)حمایت هــای دولــت محلــی(، حضور 
شرکت های بزرگ و اتمســفر بانشاط و 
پویــا بــرای شبکه ســازی کمــک قابــل 
ملاحظــه ای بــه ایجــاد زیرســاخت 

می کند.

POINT OF VIEW دیدگاه

 عادل اصغرزاده، بنیان گذار لیروفا که در شهر بجنورد 
فعال اســت، وضعیــت منابــع انســانی متخصص در 
استان خراســان شــمالی را با کلمه »فاجعه« توصیف 
می کنــد و می گویــد: »ایــن وضعیــت مختــص حــوزه 
دیجیتــال و کســب وکارهای نــوآور نیســت و مــا در 
ســایر حوزه های کاری نیــز با چنیــن مســئله ای روبه رو 

هستیم.« 
او می افزایــد: »اغلــب افــرادی کــه بــرای یــک موقعیت 
شــغلی مراجعه می کنند، توانایی لازم برای قرار گرفتن 
در آن موقعیــت را ندارنــد. بــرای حــل ایــن مســئله در 
بخش هایی که امکان دورکاری وجود دارد، از نیروهای 
متخصص خارج از ایران یا نیروهای متخصصی که در 
شــهرهای دیگر زندگی می کنند، اســتفاده می کنیم.« 
عادل اصغرزاده با اشاره به اینکه اخیراً برای راه اندازی 
یــک پــروژه در حــوزه فنــاوری اطلاعــات بــه بخش های 

دولتــی و پارک علــم و فنــاوری مراجعــه کــرده، اما هیچ 
حمایتی صورت نگرفته، اظهار می کند: »در استانداری 
خراسان شمالی آماری به من ارائه شد که از جنبه های 
مختلف باعث تأسف است. بر اســاس آمار ارائه شده 
امســال تنهــا ۴۰ میلیــارد تومــان بودجه بــه طرح های 
توسعه این اســتان اختصاص داده شــده که برای یک 

استان مبلغ بسیار کمی است.«
او ادامــه داد: »از ســویی دیگــر کارمنــدان اســتانداری 
می گوینــد کــه بــا گذشــت چنــد مــاه از ســال جدیــد، 
توانســته ایم کمتــر از دو میلیــارد تومان از ایــن بودجه 
را پرداخــت کنیــم.  ایــن یعنی طرحــی نیامده کــه برای 
انجام کاری درخواست حمایت داشته باشد. از طرفی 
دریافــت چنین حمایت هایی شــرایط بســیار ســختی 
دارد و اگر کســی بخواهد در این زمینه اقدام کند، باید 
ضامــن و ســند فراهــم کنــد. همچنیــن فــرد متقاضی 

اقتصادناسالم
کسبوکارهارا
سردرگممیکند
گفت وگو با عادل اصغرزاده

بنیان گذار لیروفا 

مهدی دریایی
 پژوهشگر فناوری

Info
@Karangweekly.ir

شیراز یکی از 
کلان شهرهاست و 
می تواند در جنوب 
کشور فرصت های 

خوبی را برای نوآوری 
و تشکیل تیم های 

استارتاپی ایجاد کند

I N T E R V I E W
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 یادداشتی از حسین واثقی، هم بنیان گذار 
و مدیر اجرایی استارتاپ و گجت سلامت باروری اسپو

راهیبهجزرفتنتاانتهانداریم

POINT OF VIEWدیدگاه

بحث منابع انسانی از دو جهت در شهرهای دور از 
مرکز مطرح است؛ اول اینکه سازمان های کوچک 
و تیم های استارتاپی که نمی توانند به  دلیل کمبود 
منابع مالی تعــداد نفرات شــان را افزایش دهند و 
دست شــان هم برای اســتخدام زیاد باز نیســت، 
باید سعی کنند تیم را بر اساس چگالی استعداد 
ببندنــد و آدم هایــی را در تیم خــود قــرار دهند که 

استعدادهای مختلف را کنار هم داشته باشند. 
 بخش دوم مشــکل، مهاجرت نیروهای انســانی 
ماهــر و متخصــص بــه تهــران یــا شــرکت های 
بین المللــی خــارج از کشــور اســت کــه بایــد آن را 
به عنــوان یک واقعیــت پذیرفت. ایــن موضوع در 
شهرستان ها که تعداد شــرکت های دانش بنیان 
یا اســتارتاپ ها نیز نســبت به مرکز کمتر اســت، 

بیشتر است.
نیروهای بااستعداد به  دلیل تمرکزی که در بحث 
»فرصت ســازی شــخصی« و »شبکه ســازی« در 
مرکــز وجــود دارد، معمــولاً ترجیح می دهنــد وارد 
بازار بزرگ تری شــوند و منابع بیشــتری به دست 
بیاورنــد؛ چیــزی کــه در شهرســتان ها معمــولاً در 
یک بازه زمانی طولانی تر اتفاق می افتد. در نتیجه 
نیروهــای متخصــص ترجیــح می دهنــد مرکــز را 
برای کار انتخاب کنند. این در حالی اســت که اگر 
زیرساخت لازم وجود داشته باشد، انتخاب آنها 

»ماندن« است.

 اشتباهات بخش خصوصی
بخــش خصوصــی هــم در حــال تکــرار 
اشتباهات دولت در اکوسیســتم است. از جمله 
این اشتباهات تجمع منابع در نقاط خاص به ویژه 
در مرکز، سرازیر کردن منابع فقط برای یک طیف 
خاص و عدم توجه به توزیع منطقه ای و آمایشی 
ظرفیت هــا به منظــور ســرمایه گذاری و نیــز ایجاد 
زیرســاخت های لازم بــرای رشــد اســتارتاپ ها و 
کســب و کارهای کوچــک در ســایر مناطق اســت. 
نکتــه دیگــر بی توجهــی بخــش خصوصــی بــه 
ســرمایه گذاری اســت که به مشــکلات جــدی در 
بخش منابع انسانی کسب وکارهای شهرستانی 

منجر شده است.

 ســاختن ســخت ترین کار در 
دنیاست 

ناامیدی جمعی از آینده نزدیک، نبود چشم انداز 
در توسعه کشور و عدم دسترسی به حداقل های 
لازم بــرای توســعه کســب وکار، ماننــد اینترنــت و 
امنیت کسب وکار به عنوان دغدغه های دلسوزان 
اکوسیستم همیشه مطرح شده، اما با نشان دادن 
وضعیت وارونه همیشه با بی تفاوتی و بی توجهی 
سیاست گذاران روبه رو شده است. شکننده ترین 
بخــش یــک کســب وکار هــم نگهداشــت نیروی 
انســانی ماهر اســت که ایــن روزهــا دیگــر به یک 
ابرچالش تبدیل شده است. زندگی کسب وکاری 
در کشورمان به زندگی روی لبه های تیز یا دندانه دار 
یک چاقو شبیه شده که انگار دستی ما را روی آن 
گذاشته و راهی به جز رفتن تا انتها نداریم، اما ای 
کاش بدانند که »ســاختن«، ســخت ترین کار در 

دنیاست. 

دیگر شاهد سرمایه گذاری واقعی 
نیستیم

اول بایــد بپذیریــم کــه بعــد از یــک مــوج کوچک 
ســرمایه گذاری در فاز اول اکوسیستم استارتاپی 
دیگــر شــاهد ســرمایه گذاری بــه معنــای واقعــی 
نیستیم و در حال حاضر بیشتر تأمین منابع مالی 
در قالب صندوق هــای پژوهش و فنــاوری در حال 
انجام است و وی سی ها نیز بیشتر روی پروژه های 

کوتاه مدت تمرکز کرده اند.
از طرف دیگر متأسفانه وقتی به فاز جذب سرمایه 
می رسد، همین وی سی ها استارتاپ را با معیارهای 
استیشن اف پاریس ارزشیابی موشکافانه می کنند 
و قــراردادی را جلــوی بنیان گــذاران می گذارنــد که 
اگر امضا کند، نتیجه اش »دخالت ســرمایه گذار 
در کسب وکار« و »پایان اســتارتاپ« می شود. در 
واقع ما نتوانســته ایم به یک تعــادل گفتمانی در 
این بخش برســیم و به نظرم نیاز داریــم تا تمرین 

بیشتری کنیم.

به وجود آمدن پتانســیل های بیشــتر در شــیراز می شــود. 
شــتاب دهنده های خصوصی هم بــا همین نــوع ارتباطات 
توانسته بودند پیوندهای ارتباطی بین تهران و شیراز برقرار 
کنند و باعث شــوند در این ســال ها شــیراز بیشــتر از قبل 
به عنــوان مقصد خوبــی بــرای مهاجــرت منابع انســانی 

شناخته شود.«

 استارتاپ به تمرکز نیاز دارد، نه هیجان
راد معتقد است روش های رشد در مسیر استارتاپی باید 

به عنوان وســیله تلقی شــوند، نه هدف. او خاطرنشان 
می کند: »چه در شیراز و چه در شهرهای دیگر ایران 
اگر به جای اینکه صرفاً روی شکل گیری استارتاپ 

تمرکز می کردیم، روی خلق ارزش برای یک شهر یا 
استان متمرکز می شدیم،  در آن صورت انگیزه 

و مســیر زنده مانــدن اســتارتاپ ها بســیار 
می توانســت هدفمندتــر و ارزشــمند تر 

می شد.«
او در مورد اینکه در سال تیم های 

اســتارتاپی زیــادی در کشــور 
شــکل می گیــرد و بیشــتر 
آنهــا بعــد از مدتــی از مــدار 
خــارج می شــوند، توضیــح 
داد: »بخشــی از ایــن اتفــاق 

طبیعــی اســت، زیــرا امــکان 
دارد ایده پشــت این استارتاپ ها 

به هــر دلیلــی محقــق نشــود. امــا خیلی 
اوقات بنیان گذاران به  جــای اینکه برای کل 
یک استان یا یک شــهر خلق ارزش کنند، 
صرفــاً روی ایجاد یــک اســتارتاپ متمرکز 
می شــوند.« بــه بــاور راد هــدف ایــن نــوع 
اســتارتاپ ها خلق ارزش واقعی نیســت. 
او تصریــح می کنــد: »یکــی از مــواردی 
کــه بــه اکوسیســتم اســتارتاپی آســیب 
می زنــد، عدم توجــه به این نکات اســت. 
در آغاز راه بیشــتر به هیجــان و هیاهوی 
رویدادهای استارتاپی پرداخته می شود 
و توجه نمی شــود کــه چقــدر راه اندازی 
یک اســتارتاپ سخت اســت. در واقع 
راه اندازی یک اســتارتاپ بــه هیجان و 
هیاهو نیاز ندارد، بلکه نیازمند تمرکز 
اســت. بایــد ایده هــای خلاقانــه را به 

سمت خلق ارزش هدایت کرد.«

در شــش مــاه اول آن بعــد از طــی دوره هــای آموزشــی 
می تواند ۱۵ میلیون تومان دریافت کند. متأســفانه در 
این حوزه برخوردها به گونه ای است که مراجعه کننده 
سرخورده می شود و ترجیح می دهد که بی خیال چنین 
حمایتــی شــود. همان طــور که اشــاره کــردم مــردم هم 
چنــدان به دنبــال ارائــه طرح هــای خلاقانه نیســتند.« 
به گفته اصغــرزاده، بخــش خصوصی با اینکــه دارای 
ســرمایه اســت و می تواند به عنــوان ســرمایه گذار وارد 
عمل شــود، امــا همچنــان اعتمــاد و اعتنایی بــه حوزه 
فناوری، اقتصــاد مــدرن و شــیوه های خلاقانه نــدارد و 
ترجیح می دهد ســرمایه خود را به بازارهای سنتی طلا 
و املاک ببرد که خود این ماجرا باعث بروز مشــکلات 

تورمی شده است.
او اضافه می کند: »ما شاهد هستیم که رقم های بالایی 
در این حوزه ها جابه جا می شود، اما سایر صنایع کاملاً 

راکد هستند. چنین مواردی نشان دهنده ناسالم بودن 
اقتصاد ما هستند و کسب وکارهای نوآور در این میان 

سردرگم هستند.«
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اینترنت اشیای سلامت و 
مراقبت های پزشکی

بازاریروبهرشد
اینترنــت اشــیا )IoT( فنــاوری جدیــدی 
اســت که امکان اتصــال اشــیای فیزیکی 
بــه اینترنــت را فراهــم می کنــد.  در زمینه 
مراقبت هــای بهداشــتی، اینترنت اشــیا 
می تواند برای بهبود کیفیت مراقبت های 
ارائه شــده به بیماران، کاهــش هزینه های 
مراقبت های بهداشــتی و بهبود سلامت 

عمومی استفاده شود.

اندازه بازار
انــدازه بــازار اینترنــت اشــیای 
ســلامت و مراقبت های پزشــکی در سال 
۲۰۲۲ به ۱۱۱.۲ میلیارد دلار رسید و انتظار 
مــی رود تا ســال ۲۰۲۸ بــه ۷۵۸.۶ میلیارد 

دلار برسد. 

کاربردها
برخــی از کاربردهــای اینترنــت 

اشیای سلامت عبارت اند از:
 مانیتورینــگ و نظــارت بــر وضعیــت 
دســتگاه های  بیمــاران:  ســلامتی 
پوشیدنی و سایر دستگاه های پزشکی 
متصــل می تواننــد بــرای جمــع آوری 
داده هــای ســلامتی بیمــاران اســتفاده 

شوند.
 تحلیــل داده هــای ســلامت: هــوش 
مصنوعی و یادگیری ماشین می توانند 
برای تجزیه وتحلیل داده های سلامتی 
جمع آوری شــده توســط دســتگاه های 
اینترنــت اشــیا اســتفاده شــوند. از 
ایــن تحلیل هــا می تــوان بــرای بهبــود 
تشخیص و درمان بیماری ها بهره برد.

 ارائــه خدمــات مراقبت های بهداشــتی 
از راه دور: فناوری هــای ارتباطــی ماننــد 
ویدئوکنفرانــس می تواننــد بــرای ارائــه 
خدمات مراقبت های بهداشتی به بیماران 
در خانه یا سایر مکان های غیربیمارستانی 

استفاده شوند.

اینترنــت  چالش هــای 
اشیای سلامت

 امنیــت داده هــای ســلامت: داده هــای 
سلامت بیماران بسیار حساس هستند و 

باید به طور ایمن محافظت شوند.
 توافق هــای حریم خصوصــی: بیماران 
بایــد از نحــوه اســتفاده از داده هــای 
سلامت خود آگاه بوده و بتوانند بر نحوه 
اســتفاده از ایــن داده هــا کنترل داشــته 

باشند.
 هزینه های فناوری: فناوری های اینترنت 

اشیای سلامت می توانند گران باشند.

INTRODUCTIONمعرفی

 لطفــاً دربــاره کســب وکارتان برایمــان 
بگویید. آیا این اولین تجربه راه اندازی کسب وکار 

شماست؟
بله یوتاژن اولین تجربه راه اندازی کسب وکار من است. 

ما به واســطه نیــازی کــه در دوره پاندمی کرونــا به وجود 
آمــد، تصمیــم بــه راه انــدازی یوتــاژن و تولیــد کیت هــای 
تشــخیصی گرفتیــم. در بــازار محصــولات تشــخیصی 
کشــور تا قبل از دوره کرونا بیشتر کیت های تشخیصی 

خارجی و وارداتــی وجود داشــت. به خصــوص در حوزه 
کیت هــای پی ســی آر. کمبــود کیت هــای تشــخیصی در 
دوره کرونا مختــص ایران نبــود و این یک نیــاز جهانی و 

بین المللی بود.

آوردههاییازسفرکرونا
گفت وگو با فاطمه قیداری، بنیان گذار و مدیرعامل یوتاژن که می گوید کرونا درس های 

زیادی برای بازیگران سلامت به همراه داشته است
فاطمه قیداری فارغ التحصیل دوره دکتری پیوسته بیوتکنولوژی از دانشگاه تهران است. او از ابتدای دوره دکتری با بازار کار در ارتباط بوده و با شرکت های مختلف دانش بنیان مرتبط با حوزه 

بیوتکنولوژی همکاری داشته است. از سال 1392 با تمرکز بر فناوری های تشخیصی فعالیت های خود را ادامه داده است. عمده فعالیت های او در این سال ها بیشتر در حوزه های کنترل 
کیفیت و تحقیق و توسعه بوده است. در سال های اخیر به عنوان سوپروایزر یکی از شرکت ها تجربه مدیریتی و رهبری تیم را کسب کرده و با تکیه بر این تجارب کسب وکار شخصی خود را 

راه اندازی کرد. او هم بنیان گذار یوتاژن است که محصولات تشخیصی بر اساس فناوری مولکولی تولید می کند. 

سلامت
H E A L T H

I N T E R V I E W
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NEWSخبر

جذب سرمایه ۲ میلیون 
پوندی میمتریک 

عصرجدید
دندانپزشکی

فنــاوری  شــرکت  میمتریــک،  اخیــراً 
دندان پزشکی توانســته در مرحله بذری 
دو میلیــون پونــد ســرمایه جــذب کنــد. 
میمتریــک محصــولات دندانپزشــکی 
دیجیتالــی مبتنــی بــر هــوش مصنوعی 
تولیــد می کنــد. ایــن ســرمایه گذاری 
شــرکت را قــادر می ســازد تــا تیــم خــود را 
گســترش دهد و ســه محصول اول خود 
را به بــازار عرضــه کنــد. میمتریک گــه از 
دل دانشــگاه لیدز به وجود آمده حاصل 
بیش از یک دهه تحقیقات در دانشکده 
دندانپزشــکی ایــن دانشــگاه اســت.این 
شــرکت فناورانــه اســکن ســه بعدی را بــا 
کمــک هــوش مصنوعــی توســعه داده 
اســت. ایــن محصــول می توانــد تصاویر 
کاملاً دیجیتالی از دندان و ساختار صورت 
بیمار اســتفاده کنــد. هــدف میمیتریک 
ایجاد یک »مسیر دیجیتالی« کامل بین 
آزمایشــگاه های دندانپزشکی و پزشکان 
اســت. این مســیر دیجیتالــی جایگزین 
رویکرد پرهزینه و زمان بر کنونی برای ایجاد 
مدل های فیزیکی از دندان هــای بیماران 
اســت. این روش  امکان درمــان دقیق تر و 
سریع تر را فراهم می کند و  به دنبال حذف 
تدریجــی روش هــای ســنتی، پرهزینــه و 
طولانی است و عصری کارآمدتر و دقیق تر 
از مراقبت از بیمار را آغاز می کند. نرم افزار 
میمتریــک بــرای پیشــگیری هــم به طور 
قابل توجهی مفید اســت.  تیم مؤســس 
میمیتریــک متشــکل از دندان پزشــکان 
بالینی،  متخصصان عکس برداری و علوم 
کامپیوتــر هســتند.  دکتــر آلین مــورگان، 
یکی از بنیان گذاران و مدیرعامل شــرکت 
میمتریک می گوید: »من بیش از ۳۰ سال 
در دندان پزشکی بالینی سابقه دارم و از در 
هزینه و زمان بر بودن تکنیک های سنتی 
به خوبی آگاهم.  معتقدم که محصولات 
ما می تواننــد این صنعت را متحــول و در 
نهایت مراقبت بهتر از بیمــار را تضمین 

کنند.«

این تهدیــد توســط کارآفرینان بــه فرصت تبدیل شــد و 
کیت هــای تشــخیصی پی ســی آر در کشــور تولید شــد. 
البته مواد اولیــه این کیت ها وارداتی اســت، اما طراحی 
آن کاملاً به صورت بومی انجام شــد. ما در یوتاژن هم به 
سمت تولید این کیت ها حرکت کردیم، اما فناوری که از 

آن اســتفاده کردیم، متفاوت تر از نمونه های 
مشــابه بــود. مــا از فنــاوری ســریع مولکولی 
اســتفاده می کنیــم کــه تا امــروز به شــخصه 
نمونه داخلــی دیگری از ایــن محصول با این 

فناوری سراغ ندارم.
ایــن فنــاوری بــا عنــوان ایزوترمــال یــا هم دما 
شناخته می شود و اگر بخواهم به صورت کلی 
توضیح دهم، باید بگویم که فرایند این تست 
بدین گونه اســت که بعد دریافــت نمونه این 
کیت ها به آزمایشگاه داده می شود و تقریباً 

یک روز طول می کشــد تا نتیجه مشخص شــود. اما در 
دنیــا و به خصوص در آمریــکا کیت های خانگی بیشــتر 

مورد توجه قرار گرفته است.
ایــن کیت هــا بــر پایــه آنتــی ژن نیســت و بــر اســاس 
فنــاوری مولکولــی طراحــی شــده اســت. همچنیــن از 
دقت تست های پی ســی آر برخوردار اســت که دقت آن 
بالاتــر از تســت های آنتی ژن اســت. اولیــن محصول ما 
کیت تشــخیص کرونــا بر اســاس فنــاوری لمپ بــود که 

زیرمجموعه کیت های ایزوترمال به شمار می رود.
البته ما هنوز موفق نشده ایم که این کیت را به کیت های 
خانگی تبدیــل کنیم، زیرا بخشــی از ایــن کیت ها دارای 
مراحل مکانیکی و سازه ای اســت، ولی در قسمت هایی 
که به حوزه بایوتک مربوط است، به صورت کامل تولید 
شــده و بــا تجهیــزات آزمایشــگاهی ای کــه بــا کیت های 
تشــخیصی پی ســی آر کار می کننــد، می توان بــه نتیجه 
ســریع تشــخیصی رســید. به طــور مثــال اگــر تســت 
پی ســی آر معمولــی حــدود دو ســاعت زمــان  می بــرد، 
کیت هــای مــا ایــن زمــان را بــه یک چهــارم یعنــی حدود 

نیم ساعت کاهش داده اند.
مــا همچنــان در حــال توســعه و بهبــود ایــن محصــول 
هستیم و می خواهیم مانند استارتاپ های آمریکایی به 

محصول خانگی برسیم. 

 بــا توجــه بــه 
اینکــه ویــروس کرونــا 
فروکــش کــرده اســت، 
ایــن نیــاز چقــدر وجود 
دارد؟ آیــا تغییــر ایــن 
بــازار مســیر شــما را 
تحــت تأثیــر قــرار داده 

است؟
بله، دقیقاً! با توجه به شــرایط 
پســاکرونا، زمــان کمتــری برای 
تجاری ســازی و توســعه ایــن 
محصــول در نظــر گرفته ایــم و 
مســیرمان را بــه ســمت انــواع 
دیگــر ویــروس کــه مرتبــط بــا 
هســتند،  جنســی  ســلامت 
تغییــر دادیــم؛ ویروس هایــی 
مانند هپاتیت، ایدز و اچ پی وی 
که جزء شــایع ترین تست های 

مولکولی و ویروسی هستند. 

 تجربه شــما از تولید این محصول چه 
بینش هایــی را بــرای پاندمی هایــی شــبیه کرونــا 
ایجاد کــرده و فکــر می کنید چقــدر آمــاده تولید 
محصــول بــرای پاندمی هــای احتمالــی بعــدی 

باشید؟

قطعاً این تجربه مؤثر اســت. ایــن تأثیــر را می توانیم در 
همــه ابعــاد ببینیــم. چــه در کیــت تشــخیصی و چه در 
تولید واکسن و دارو تأثیر تجربه دوره کرونا و تحقیقات 
محصول محــور آن آمادگــی زیــادی را برای فعــالان بازار 
ســلامت ایجاد کرده اســت. هیــچ گاه تجربــه دوم مانند 
تجربه اول غافلگیرکننده نخواهد بود. البته 
نبایــد طبیعــت را دســت کم گرفــت؛ چراکــه 
همیشه ممکن است این غافلگیری رخ دهد. 
دوره کرونا یادگیری زیادی را برای همه اجزای 
ســلامت ایجاد کرد کــه باید از ایــن تجربه ها 

استفاده کنیم. 

 کمــی دربــاره محصــول دوم تــان 
برایمــان بگوییــد. ایــن بــازار کــه به ســلامت 

جنسی مربوط است، چه ابعادی دارد؟
یکــی از مشــکلاتی کــه در حــوزه کار ما بســیار مشــهود 
اســت، این اســت که آمار و ارقام درســتی وجود ندارد و 
ما باید خودمان بر اســاس تحقیقات میدانــی داده ها را 

جمع آوری کنیم.
این مشــکل علاوه بر اینکــه هزینه های زیــادی به همراه 
دارد، زمــان زیــادی را هــم از کســب وکارها می گیــرد. مــا 
بــا توجــه بــه داده هــای جمع آوری شــده از همــکاران و 
آزمایشگاه ها به عدد نیم میلیون تست در ماه رسیده ایم. 
این عدد غیررسمی است و مانند آمارنامه دارو، جامع و 
قابل اتکا نیست. اما ما همین عدد را مبنا قرار داده ایم. 
مشکل دیگر حساسیت این موضوع و مسائل فرهنگی 
پیرامون آن است. این باعث می شود افراد زیادی که در 
معرض ابتــلا بوده اند یــا رفتارهای پرخطری داشــته اند، 
حاضر به مراجعــه به آزمایشــگاه نشــوند. حتی ممکن 
اســت ناقل هم باشــند و به دیگران نیز منتقــل کنند. از 

این رو اهمیت تست خانگی بیشتر جلوه می کند. 

 یکــی از چالش هایــی کــه همــواره 
کســب وکارهای ســلامت بــا آن روبه رو هســتند، 
بحث رگولاتوری و مجوزهاســت. شــما در مسیر 

خود آیا دچار چنین چالش هایی بوده اید؟
در بحــث تجهیــزات پزشــکی واقعــاً ایــن چالــش وجود 
دارد. تــا قبــل از کرونــا هیــچ کیــت مولکولــی ای مجــوز 
نگرفتــه بــود. شــرایط کرونــا و 
اضطــرار ناشــی از آن باعــث 
شــد بازیگــران زیــادی بــه این 
دســت محصــولات بپردازنــد 
و همین فشار مسیر جدیدی 
قانون گــذاری  حــوزه  در  را 
بــاز کــرد. بعــد از کرونــا هــم 
پزشــکی  تجهیــزات  اداره 
اچ پــی وی  دســتورالعمل 
کیت هــای  کــرد.  صــادر  را 
مولکولــی و پی ســی آر نســبتاً 
هســتند،  شناخته شــده 
امــا حــالا فــرض کنیــد کســی 
بخواهد بر اساس یک فناوری 
تولیــد  محصولــی  جدیــد، 
کنــد؛ بایــد تمــام ایــن مســیر 
فرسایشی و کند اداری را طی 
کند، البته اگر کارشناسان در 
مرحله معرفی طرح آن را رد نکنند. نگرانی رگولاتور برای 
ما قابل درک است، اما ترس از مواجهه با فناوری جدید 

و رد کردن و نادیده گرفتن آن اصلاً منطقی نیست.
حداقل می توانند برای بررسی و کارشناسی اولیه فرصت 
بدهند؛ نه اینکه چون فناوری جدید است آن را رد کنند. 
این اصــلاً منطقــی و منصفانه نیســت و برای ما بســیار 

ناامیدکننده است. 

 بــه غیــر از مشــکلات رگولاتــوری، چــه 
چالش هایی دارید؟ چشم انداز شما برای مسیر 

یوتاژن چیست؟
همان طور که گفتم این اولین تجربه راه اندازی کسب وکاری 
مــن اســت. ابتــدا فکــر می کــردم ســه ماهه می شــود بــه 
محصول اولیه رسید. اما با منتورینگ هلثیو دید بهتری 
نســبت به فضا پیدا کــردم و بــا واقعیت های بــازار روبه رو 
شــدم. در دوره کرونا هم چالش بزرگی پیش آمد و آن هم 
این بود که پروازها به حالت تعلیق درآمد و شش ماه مواد 
اولیه وارد نمی شد. این واقع بینی روز به روز در من بیشتر 
شد و فهمیدم مسیر درســت برنامه ریزی و بودجه بندی 
چیست. منظورم این است که حتماً چالش هایی وجود 

دارد، اما با یادگیری سعی دارم آنها را برطرف کنم. 

 از همکاری تان با هلثیو بیشتر برایمان 
بگویید. آیا تابه حال ســرمایه جذب کرده اید؟ آیا 
هم بنیان گــذاران دیگــری هــم در ترکیــب یوتــاژن 

هستند؟
بلــه! مــا در همــان دوره کرونــا ســرمایه اولیــه را از هلثیــو 
جــذب کردیــم. ســال ۱۳۹۹ ایــن ســرمایه ۱۰۰  میلیــون 
تومان بــود و ۲۵ درصد از ســهام یوتاژن را واگــذار کردیم 
و همچنــان بــا هلثیــو در حــال همــکاری هســتیم. دو 
هم بنیان گــذار دیگر هــم در یوتاژن هســتند؛ یکی خانم 
مطهره جدیــدی، مدیــر تحقیق و توســعه و خانــم دکتر 
مولود باقریــه، مدیر فنی مجموعه. من هــم مدیرعاملی 
یوتاژن را بر عهــده دارم. دو کارآموز هم در تولید محتوا و 

مباحث آموزشی و فرهنگ سازی به ما کمک می کنند.

 بــه تولیــد محتــوا و مباحــث آموزشــی 
اشاره کردید؟ به نظر شما چالش ها در این حوزه 
خصوصاً با توجه به حساسیت ها کجاست؟ بار 
آمــوزش و فرهنگ ســازی آیــا بایــد بــه دوش 
کسب وکارها باشــد یا نهادی باید مسئولیت آن 

را بر عهده بگیرد؟
نهادی ماننــد آموزش وپــرورش باید ایــن کار را بــر عهده 
بگیرد. اخیراً کارهای خوبی در حال شــکل گیری اســت؛ 
مانند آمــوزش مهارت هــای زندگی که در ســرفصل  های 
آموزشی گنجانده شده و مفید است. کسب وکارها هم 
با توجه به اهداف بازاریابی و مارکتینگ خود نقش بازی 
می کنند، اما حساسیت این موضوعات آن قدر بالاست 
که باید از سنین کودکی و نوجوانی به آن پرداخت. بحث 
سلامت جنسی از موضوعاتی است که افراد در جامعه 
با آن مواجه هســتند و باید آموزش های درســتی در این 
زمینه شــکل بگیرد تا هم آگاهی بخشــی درســت شکل 

بگیرد و هم اینکه به سلامت جامعه کمک کند.
به نظرم نهادهای آموزشی بیشترین نقش را در مسئله 

سلامت جنسی دارند. 

 اگر نکته  پایانی هست بفرمایید!
دوســت دارم در پایان از مجموعه هلثیو بابت اعتمادی 

که به من کردند تشکر کنم.
منتورشــیپ ارزنده ای دریافت کردم و اعتمادبه نفســی 
کــه ایــن مجموعــه بــه مــن داد، بســیار تأثیرگــذار بــود و 
اگــر هلثیــو نبــود، شــاید هیچ وقــت ایــن جرقــه در ذهــن 
مــن شــکل نمی گرفــت. بــرای کســانی کــه از دانشــگاه 
فارغ التحصیل می شــوند، وجود چنیــن مجموعه هایی 
واقعــاً می تواند کمک  کننــده و ســازنده باشــد و هلثیو با 
کمک های کارشناسانه و بی دریغش فرصت های زیادی 

را فراهم کرده است. از شما هم ممنونم.
مــن کارنــگ را بیشــتر در شــبکه های اجتماعــی دنبــال 
می کنم و ارزش کاری را که انجام می دهید، درک می کنم 
و از اینکه این نوع نگاه در رسانه شما وجود دارد، تشکر 

می کنم.  

سلامت
H E A L T H

بحث سلامت جنسی 
از موضوعاتی است 
که افراد در جامعه 

با آن مواجه هستند 
و باید آموزش های 

درستی در این 
زمینه انجام شود تا 
هم آگاهی بخشی 

درستی شکل بگیرد 
و هم اینکه به سلامت 

جامعه کمک کند

عباس عین علی 

abbas.einali 
@gmail.com
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  شرکت های
بزرگ

BIG COMPANIES

قاضی به نفع اپل رأی داد

دعوایاپلو
ریووس

در ماه مــی ۲۰۲۲، اپل گزارشــی 
منتشر و در آن قید کرد: »اپل از 
اســتارتاپ ریووس به دلیل نقــض قانون 
اســرار تجاری و به  کار گرفتن مهندســان 
سابق این شرکت و اخذ اطلاعات از آنها 
در مــورد تراشــه های اپــل شــکایت 
می کنــد.« در واقــع در ایــن گــزارش ذکــر 
شده بود اپل به دو دلیل ۱. نقض قرارداد 
و ۲. نقض قانون دفاع از اســرار تجاری از 
ریووس شکایت کرده است. در پرونده ای 
که اپل علیه ریووس تشــکیل داده، قید 
شده که اپل این اقدام را برای »جلوگیری 
از ریــووس و کارمندانــش در خصــوص 
سوءاســتفاده از ارزشــمندترین اســرار 
تجاری اپل به منظور رقابت غیرقانونی و 

ناعادلانه« انجام داده است. 

 اپــل ادعــا می کنــد کارمنــدان 
ســرقت  از  پــس  ســابقش 
اطلاعات بسیار حساس تجاری در مورد 
تراشــه های ایــن شــرکت بــه ریــووس 
پیوســتند و ریووس هم از ایــن اطلاعات 
برای رقابت ناعادلانه اســتفاده می کند. 
بایــد خاطرنشــان کــرد کــه ریــووس یک 
اســتارتاپ اســت کــه بــرای شــرکت ها 
سیستم های یکپارچه طراحی می کند. 

 بــر اســاس گزارش هــا، »ادوارد 
داویــلا«، قاضــی پرونــده در 
ســن خوزه رأی داد که اپل به  اندازه کافی 
بــرای ادعای خود مســتندات ارائــه کرده 
است. همچنین این شرکت از کارمندان 
سابق و اطلاعات مبادله شــده با ریووس 
صدمه دیده است. در واقع ادله و مدارکی 
که اپل ارائــه داده بــود، توانســت قاضی 
داویلا را قانع کنــد که از اقــدام کارمندان 
ســابقش و ریــووس زیــان  دیــده اســت. 
ریووس نیز متقابلاً اتهامات خود را مبنی 
بر نقــض قانون دفــاع از اســرار تجــاری و 
نقــض قــرارداد پنــج کارمنــد ســابق اپــل 
تکذیب کرد، اما قاضی ادعای ریووس را 

نپذیرفت. 

 این اختلاف در مورد »سیستم 
روی تراشه« است. سیستم روی 
تراشــه یــک مــدار مجتمــع اســت کــه 
یــک سیســتم  عناصــر  از  بســیاری 
کامپیوتری را در یک چیپ واحد ترکیب 
کــرده و جــای می دهــد. اپــل می گویــد 
میلیاردها دلار برای قدرتمندتر کردن این 

سیستم سرمایه گذاری کرده است.

NEWSخبر

مایکروســافت سیســتم رتبه بنــدی 
جدیــدی را بــرای کارمنــدان در 
عملکــرد  بررســی  خصــوص 
معرفــی کرده کــه فقــط برای 
مدیران قابل مشاهده است. 
از این رتبه بنــدی برای تعیین 
»پاداش« کارمندان اســتفاده 
مایکروســافت  می شــود. 
را  جدیــد  رتبه بندی هــای 
»توصیف کننده هــای میــزان تأثیرگذاری« 
می نامد و می گوید این رتبه بندی با رتبه بندی های قبلی 
متفــاوت اســت. یکــی از مدیران ایــن شــرکت می گوید: 
»فرهنگ سازمانی مایکروسافت به ما می گوید هر کسی 
می تواند در طول زمــان یاد بگیرد و رشــد کند. به همین 
دلیل ما بر عملکرد افراد برچسب نمی زنیم و رتبه بندی 

ما تفاوت دارد و در واقع توصیفی است.«
عناوینــی کــه در ایــن رتبه بنــدی در نظــر گرفتــه شــده، 
عبارت انــد از: »تأثیرگــذاری کمتــر از حــد انتظــار«، 
»تأثیرگذاری کمــی کمتر از حــد انتظــار«، »تأثیرگذاری 
موفق« و »تأثیرگذاری استثنایی«. این عناوین معیاری 
بــرای تعییــن میــزان تأثیرگــذاری افــراد هســتند و فقط 
مدیران به این رتبه بندی دسترسی خواهند داشت. در 
ادامه هر عنوان یا رتبه را به طور کامل توضیح می دهیم.

 تأثیرگــذاری کمتــر از حــد انتظــار: وقتــی  یــک کارمند 
انتظارات را به طور مداوم در یک سال مالی جاری برآورده 
نکرده باشــد، یا از نظر ذهنی به اندازه کافی رشد نکرده 
باشــد. منظــور از رشــد ذهنی این اســت که مســئولیت 
اشــتباهاتش را بر عهده گیــرد، برای بازخورد نســبت به 

کارش درخواســت کنــد و به دنبــال آموختن 
بیشــتر برود. به علاوه کارمنــدی در این رتبه 
قرار می گیرد که نتواند انتظارات و ارزش های 

فرهنگی مایکروسافت را برآورده کند.
 تأثیرگــذاری کمــی کمتــر از حــد انتظــار: 
زمانــی که یــک کارمند چنــد فرصــت را برای 
برآورده کردن انتظارات سازمان از دست داده 
اســت، اما ایــن کارمند بــا مســئولیت پذیری 
در قبال شکســت ها، درخواســت بازخورد و 
به کارگیــری آموخته هایش بــرای تأثیرگذاری 

بیشتر رشــد ذهنی خود را نشــان داده است. همچنین 
ایــن کارمنــد بــا برخــی انتظــارات فرهنگــی و ارزش هــای 

مایکروسافت سازگار است. 
 تأثیرگــذاری موفقیت آمیــز: وقتی یک کارمنــد به طور 
مداوم طبق تمام انتظارات عمل کرده و احتمالاً در برخی 
موارد از حد انتظــار هم بهتر بوده اســت. این کارمند در 
قبال اشــتباهاتش مســئولیت پذیر اســت و درخواست 
بازخــورد بــه کارهایــش دارد. او به دنبــال آموختــن بوده 

و ذهــن خــود را رشــد داده اســت. ایــن کارمنــد به طــور 
مداوم انتظــارات را برآورده کرده و بــا ارزش های فرهنگی 

مایکروسافت همخوانی داشته است. 
 تأثیرگــذاری اســتثنایی: زمانی که یــک کارمند تأثیری 
پایــدار، معنــادار و بالاتــر از حــد انتظــار از خود بــر  جای 
می گــذارد و از تمام انتظــارات فراتــر می رود. 
این کارمند با مسئولیت پذیری، درخواست 
بازخورد و به کارگیــری آموخته هایش در کار، 
رشــد ذهنــی فوق العــاده ای را از خــود نشــان 
می دهــد. ایــن کارمنــد بــا تمــام ارزش هــا و 
انتظارات مایکروســافت همخوانــی دارد. به 
گفتــه مایکروســافت رتبه بندی هــای جدیــد 
برای کمک به مدیــران در تعیین تأثیرگذاری 
کارکنــان و پــاداش آنهاســت. همچنیــن این 
رتبه بندی به ارائه بازخورد واضح به عملکرد 
کارکنان کمک می کنــد. به علاوه کارکنان بــا توجه به این 
رتبه بنــدی بهتــر می توانند رابطــه بین عملکــرد و میزان 

پاداش خود را دریابند. 
سیســتم رتبه بندی جدید پــس از آن صــورت گرفت که 
مایکروسافت حقوق  کارمندان را در سال جدید افزایش 
نداد و پــاداش و مزایای کارمندان را نیــز کاهش داد. این 
شرکت به مدیران گفته که در مورد بررسی و رتبه بندی با 

کارمندان صحبت نکنند. 

راهحلجدیدمایکروسافت
معرفی سیستم رتبه بندی توصیفی مایکروسافت برای بررسی عملکرد کارمندان

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com
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مصنوعی هوش
ARTIFICIAL 

INTELLIGENCE

قدرت دگرگون کننده فناوری را نمی توان 
نادیــده گرفــت. از ماشــین چــاپ 
گرفته تا اینترنت؛ هــر نوآوری 
جدیدی دنیایی از امکانات 
را بــه همــراه دارد، امــا ایــن 
نوآوری ها چالش هایی هم 
دارند و هوش مصنوعی مولد 
نیــز از ایــن قاعده مســتثنی 

نیست. 
هوش مصنوعی مولد، با توانایی بالقوه ای 
که در تولید محتوا دارد، می تواند اساس تجربه ما از اینترنت 
را تغییر دهد. اما با پیچیده تر شدن این فناوری، یک سؤال 
مهم مطرح می شود؛ آیا هوش مصنوعی مولد بنیان اینترنت 

را تضعیف می کند و آن را به چالش می کشد؟
پاسخ روشن اســت؛ همان طور که هوش مصنوعی مولد به 
حرکت بی وقفه خود به جلو ادامه می دهد، مرز بین محتوای 
تولیدشــده توســط ماشــین و انســان کمرنــگ و کمرنگ تر 
خواهد شــد. چالــش پیــش روی مــا این اســت کــه چگونه 
می توانیم از پتانسیل این فناوری استفاده کنیم و از گزندهای 

آن در امان بمانیم؟

 قدرت هوش مصنوعی مولد
سیستم های هوش مصنوعی مولد می توانند مانند انسان ها 
محتوا تولید کنند. بسته به درخواستی که از هوش مصنوعی 
مولد می شود، می تواند مقاله بنویسد، تصویر طراحی کند، 
موســیقی بســازد و حتی فیلم ها را شبیه ســازی کند. نکته 
جالب در مورد سیستم های هوش مصنوعی مولد این است 
که آنها فقط تقلید نمی کنند، بلکه بر اساس الگوهایی که 

آموخته اند، خلق می کنند. 
برای افراد ناآشنا، دنیای هوش مصنوعی مولد ممکن است 
مانند یک چیز علمی-تخیلی به نظر برسد، اما در حقیقت 
هوش مصنوعی مولــد به ســرعت در حال تبدیل شــدن به 
یکــی از واقعیت هــای زندگی اســت و این واقعیــت در حال 

شکل دادن به تجربیات دیجیتالی ماست. 

برای مثال، سیستم های هوش مصنوعی  دال -ای، میدجرنی 
و دیپ فیک با توانایی خود در طراحی گرافیک، سنتز صدای 
انسان و حتی شبیه سازی حرکات واقعی انسان در ویدئوها، 
قابلیت های گسترده هوش مصنوعی مولد را نشان می دهند. 
یا امپر موزیک و میوزنت می توانند آهنگ هایی در سبک و 
ژانرهای مختلف ایجاد کنند. در واقع این سیستم ها از آنچه 
ما فکــر می کردیم ماشــین ها می توانند به آن دســت یابند، 
فراتر می روند. اما نکته این اســت کــه این ابزارهــا تقریباً در 
مراحل ابتدایی هســتند و هر بار بهتر از دفعــه قبل محتوا 

تولید می کنند. 

 خطر انتشار اطلاعات غلط
با این حال، هوش مصنوعی مولد یک اشــکال بالقوه دارد؛ 
ســهولت ایجاد محتوا به معنای سهولت انتشار اطلاعات 
نادرســت نیز هســت. فرض کنید فرد یا نهادی می خواهد 
اطلاعــات نادرســت تولید و منتشــر کند. قبــلاً بــرای ایجاد 
محتوای نادرست به منبع نیاز بود، اما اکنون با کمک هوش 
مصنوعــی به راحتی می تــوان هــزاران مقاله، عکــس و فیلم 
جعلی در کســری از ثانیه تولید کرد. بــا این محتوای جعلی 
می توان حتی کشــورها را به جان هم انداخت و یک مذاکره 
صلح را بر هم زد. اینجاســت که خبرگزاری هــای معتبر وارد 
نبردی دیوانه وار با این ابزارها می شوند؛ نبردی که در آن زمان 

حرف اول را می زند. 

 کاهش اعتماد به محتوای آنلاین
پیامدهای این اتفاق غیر قابل انکار هستند. با محو شدن مرز 
محتوای واقعی و محتوای تولیدشده توسط هوش مصنوعی، 
اعتماد بــه محتــوای آنلاین کاهــش می یابد. ممکن اســت 
تا مدتی دیگر به محتــوای اینترنت با دیده شــک و تردیدی 
بنگریم و پیش فرض مان این باشد هر چیزی را که در اینترنت 

می خوانیم، نباید باور کنیم. 
در چنین دنیایی، منشأ و منبع اطلاعات مهم است. دانستن 
منشاء اطلاعات ممکن است تنها راه برای اطمینان از اعتبار 
آن باشد. این موضوع می تواند باعث ایجاد مجموعه جدیدی 

از واســطه های دیجیتال یا »کارگزاران اعتماد« شــود که در 
تأیید صحــت محتوا تخصص دارنــد. راه حل هــای فناورانه 
مانند بلاکچین نیز می توانند نقش مهمی در حفظ اعتماد 

داشته باشند.

 جاده پیش رو
آنچه گفته شــد، بــدان معنا نیســت کــه هــوش مصنوعی 
مولد در تولید محتوا فقط نقش منفی دارد. در حال حاضر 
روزنامه نگاران، طراحان و هنرمندان از این ابزارها برای بهبود 
کار خود استفاده می کنند. هوش مصنوعی مولد می تواند 
در ایجاد پیش نویس، ایده پردازی و حتی در طراحی عناصر 
بصری کمک کند، اما باید به  خاطر داشت که هر پیشرفت 
فناورانه ای در کنار فرصت هایش، چالش هایی را نیز به همراه 
دارد. نکته اینجاســت که بدانیــم چگونه از به  وجــود آمدن 
چالش ها جلوگیــری کنیــم. از آنجایی  که هــوش مصنوعی 
مولد با زندگــی دیجیتالی ما درهم تنیده می شــود، فناوران، 
سیاست گذاران و کاربران باید تلاش کنند که اینترنت محل 

اعتماد باقی بماند. 
توســعه ابزارهایــی کــه محتــوای تولیدشــده توســط هوش 
مصنوعــی را شناســایی و علامت گــذاری می کننــد، راه حل 
منطقی ای به نظر می رســد. ایجــاد اســتانداردهای نظارتی 
بین المللی کــه بتواننــد تولیدکننــدگان و انتشــاردهندگان 
محتوای غلط و مخرب هوش مصنوعی را محکوم کنند نیز 
اهمیت زیــادی دارد. در حــال حاضر، کاخ ســفید روی یک 
فرمان اجرایی کار می کند و از شــرکت های هوش مصنوعی 

می خواهد رسانه های دستکاری شده را شناسایی کنند.
آموزش وپرورش نیز در این موضوع نقش مهمی ایفا خواهد 
کرد. برنامه های سواد دیجیتال باید در برنامه ها و کتاب های 
درسی آموزشی گنجانده شــوند. باید به همه  دانش آموزان 
آموزش داده شود که چطور محتوای آنلاین را با نگاه انتقادی 

ارزیابی کنند.
به علاوه شــرکت های فناوری، دولت هــا و جامعه مدنی باید 
برای ایجاد یک چهارچــوب انعطاف پذیر کــه از یکپارچگی 

اطلاعات دیجیتال محافظت می کند، همکاری کنند؛ 

مرزهاییکهنبایدمحوشوند
محتوای تولیدشده توسط هوش مصنوعی مولد چه بلایی بر سر محتوای آنلاین می آورد؟

INTRODUCTIONمعرفی

درباره مایکروسافت و هوش 
مصنوعی

موجیدیگر
۲۸ ســال پیش، مایکروسافت با گسترش 
ســریع و تجاری ســازی اینترنــت مواجــه 
شــد. بیل گیتس، مدیــر اجرایــی آن زمان، 
شاهد تغییراتی بود که اینترنت با خود به 
ارمغان آورد و این پدیده را »موج جزر و مدی 
اینترنــت« نامید. اکنون، »ســاتیا نــادلا«، 
مدیرعامــل مایکروســافت معتقد اســت 
هوش مصنوعی ممکن است یک موج جزر 
و مدی دیگر باشد، اما مایکروسافت آماده 

است تا این چالش را هم از سر بگذراند. 
اخیراً در مصاحبه ای از نادلا پرســیده شد 
که آیا هــوش مصنوعی همانند مــوج جزر 
و مــدی ای اســت کــه اینترنت ایجــاد کرد؟ 
ایــن ســؤال بــه یادداشــت بیل گیتــس در 
مورد اینترنت اشــاره داشــت. بیل گیتس 
در آن یادداشــت توضیــح داده بــود کــه 
چگونه اینترنت جزء اصلی مایکروسافت 
خواهد شــد، اما قوانین را تغییر می دهد و 
فرصت ها و چالش های باورنکردنی را برای 
شــرکت به وجــود مــی آورد. نادلا در پاســخ 
به ایــن ســؤال گفــت: »من حــس می کنم 
این گونه است. این صنعت در بزرگ کردن 
همه چیــز بســیار خــوب عمــل می کنــد.« 
البته مایکروســافت مدت زیادی است که 
در مســیر هــوش مصنوعی قدم گذاشــته 
است. برای مثال در سال ۲۰۱۹ روی شرکت 
OpenAI  یک میلیارد دلار سرمایه گذاری 
کرد. مایکروســافت نیز امســال با انتشــار 
یک گزارش ســه ماهه از بهترین دوره خود 

در طول ۴۸ سال گذشته خبر داد.
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جامعه شناســان و مورخــان تاریخچه جنب وجــوش بدنی 
)Physical Activity )PA را در جایگاه کاری که آگاهانه دنبال 
شده، به خوبی مســتند کرده اند. اگرچه انســان های پیش 
از تاریخ در زندگــی روزانه برای زنده مانــدن به جنب وجوش 
بدنی دشــواری نیاز داشتند، اما شــواهد نشان می دهد که 
از حرکات بدنی برای ارتباط اجتماعی استفاده می شده که 
نخستین پیشینه کاربرد ورزش برای هدفی فراتر از وظایف 
ضروری زندگی روزانه است. این دوره از PA به ابزارهایی که 
تنها برای تمرین بدنی استفاده می شود، یعنی آنچه امروزه 
تجهیزات ورزشی می نامیم، مربوط نیست، اما نشان دهنده 
آغاز مسیری است که انســان ارزش جنب وجوش آگاهانه 

را دریافت. 

 ورزش در دنیای باستان
ابزارهــای ورزشــی بــرای نخســتین بــار حــدود شــش هــزار 
ســال پیش از میلاد در متون تاریخی پدیدار شد؛ آنگاه که 
نوشــته های چینی باســتان، بلند کردن ســنگ، تیراندازی 
با کمان و پرتــاب وزنــه را برای ســلامت شــخصی و آمادگی 
رزمــی نشــان داد. رزمــی کاران چینــی بــرای نمایــش قدرت 
بدنی خود دیگ ســه پایه ای نامنظم به نام دینگ )ding( را 
بلند می کردند. همچنین در این دوره نقاشــی های دیواری 
مصــر باســتان نشــان دهنده فعالیتی مشــابه بســیاری از 
آسانســورهای المپیــک امــروزی اســت. به عنــوان مثــال 
»تاب دادن گونی« شامل بلند کردن کیسه های بزرگ شن از 
روی زمین به یک موقعیت بالای سر و نگه داشتن آن در جای 
خود بود. هندی های باســتان نیز ارزش قدرت بدنی را درک 
می کردند و با تکان دادن چوب های سنگین عضلات خود را 

برای نبرد تمرین می دادند. 

 یونانیان و بازی های المپیک
شاید بتوان یونانیان باستان را نخستین کسانی دانست که 
تمرینات بدنی جدی را گسترش دادند. بخشی از این دیدگاه 
به ایالت شهر اسپارت )Sparta( برمی گردد که در حدود ۹۰۰ 
سال پیش از میلاد ایجاد شد. رهبران اسپارتی نیاز به وجود 
ارتشی از جنگجویان برای دفاع از تمدن خود یا پیشی گرفتن 
بر دیگران را احساس می کردند که از راه پایبندی به دو چیز 
به  دســت می آید؛ جنب وجوش بدنی و اطاعت. در مقابل 
آنها اهالی آتن برنامه های پیچیده PA را جهت آماده سازی 
رقبــا بــرای بازی هــای المپیــک توســعه دادنــد. نخســتین 
بازی هــای المپیــک که بــه افتخــار زئــوس برگــزار می شــد، 
شــامل دوندگی، پرتاب نیزه و بازی های دیگر بــود و آتنی ها 
بــا اســتفاده از تمرینات بدنــی که پزشــکان ســفارش کرده 
بودند، شرکت کنندگان را آماده می کردند. یکی از گونه های 
آماده سازی بر پایه استفاده از هالتر بود. سنگ های ۵ تا ۱۲ 
پوندی که یک دسته داشت و نخســتین نمایش واقعی از 
 )kettlebell( چیزی بود که ما امروز به نام دمبل یا کتل بــل
می شناســیم. در ایــن دوره یونانیــان باســتان نیز چیــزی را 
ساختند که به نظر می رســد قدیمی ترین نسخه ورزشگاه 
اســت و نــام آن را از واژه Gymno )برهنــه( گرفتنــد. تمرین 
برهنه در آن زمان یک هنجار بــود و امروزه گرچه چندان به 
شکل باستانی اجرا نمی شود، اما همچنان همان نام را دارد.

 بازگشت ورزش پس از قرون وسطی
ورزش هدفمنــد از قرن پنجــم تــا پانزدهم و بــا پیدایش یا 

نگاهی به تأثیر ابزارها روی ورزش و تناسب اندام

ازچوبوسنگتا
نرمافزارهایهوشمند

نگاهی به سیر پیشرفت فناوری به کار رفته در تجهیزات ورزشی 

ازدیسکهایسنگیتاهوشمصنوعی
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فناوری طراحی، کاربرد و ایمنی تجهیزات ورزشی 
دگرگــون شــده و ورزشــکاران را قــادر می ســازد تــا 
جایگاه های جدیدی را فتح کنند. یکی از حوزه های 
نوآوری فنــاوری در ابزارهای ورزشــی معرفی مواد 
پیشــرفته اســت. به عنــوان نمونــه فیبــر کربــن 
به دلیل وزن ســبک و مقاومت بســیار زیــاد برای 
کاربردهای ورزشی مانند دوچرخه سواری، تنیس 
و اسکی مناســب اســت. همچنین پیشرفت در 
طراحــی و مهندســی به خلــق فناوری هوشــمند 
ابزارهای ورزشــی منجر شــده اســت. حسگرها، 
شتاب ســنج ها و ردیاب هــای کارگذاری شــده؛ 
داده های ســرعت، نیروی ضربــه و مــوارد دیگر را 
گردآوری می کنند تا ورزشــکاران آنها را بررســی و 

عملکرد خود را بهینه کنند. 

 ابزارهای ورزشی باستانی
یونــان باســتان بــرای تأکیــد بــر توانایــی 
بدنــی و مســابقات ورزشــی مشــهور اســت. در 
پرتــاب دیســک ورزشــکاران را ملــزم به اســتفاده 
از دیســک های دایــره ای ســنگین ساخته شــده 
از ســنگ می کردند؛ پرتاب نیزه شــامل استفاده 
از نیزه هــای بلند بــود. بوکس ورزشــی محبوب با 
اســتفاده از بندهــای دســتی چرمــی معــروف به  
Cestus برای محافظت و تقویت مشــت ها بود. 
ارابه سواری در روم باســتان ورزشی هیجان انگیز 
بود. ابزارهای ورزشی باستانی در بیشتر موارد از 
مواد طبیعی مانند چوب، سنگ، چرم و استخوان 
حیوانــات ســاخته می شــد و نشــان دهنده نبوغ 
و تدبیــر پیشــینیان در توســعه ابزارهای ورزشــی 

است.

دوران قرون وسطی و رنسانس
دنیای ورزش و ابزارهای آن در دوران قرون 
وســطی و رنسانس شــاهد تغییرات چشم گیری 
بود. در اروپای قرون وســطی، مســابقات و به ویژه 
مســابقات جوســتینگ محبوبیــت زیــادی بــه 
دست آوردند. شوالیه های شــرکت کننده در این 
رویدادهــا بــه ابزارهــای ورزشــی تخصصــی برای 
مبــارزه و حفاظت نیاز داشــتند. آنهــا لباس های 

زرهی، از جمله کلاه ایمنی، سینه پشت، دستکش 
و چوب دســتی می پوشــیدند کــه از آهن یــا فولاد 
ســاخته می شــد. تیرانــدازی با کمــان نیــز در این 
دوران نقشــی حیاتــی ایفــا کــرد. کمان هــای بلند 
ساخته شده از چوب سرخدار مستحکم به دلیل 
قدرت و دقت بسیار ارزشــمند بودند. کمانداران 
از زبانه هــای انگشــتی یا دســتکش چرمــی برای 
محافظت از انگشتان خود در هنگام کشیدن بند 
کمان استفاده می کردند که امکان کنترل و دقت 

بهتر در تیراندازی را فراهم می کرد.

 انقــلاب صنعتــی و پیدایــش 
ورزش های مدرن

انقــلاب صنعتــی قــرون ۱۸ و ۱۹ ورزش و توســعه 
تجهیزات ورزشی مدرن را به شکلی عمیق تغییر 
داد. پیشــرفت های فنــاوری و قابلیت هــای تولید 
انبوه ناشــی از انقلاب صنعتی ورزش را از تفریح 
به مسابقات ســازمان یافته تبدیل کرد. ابزارهای 
ورزشی استاندارد در این دوره ساخته شد. انقلاب 
صنعتی همچنیــن ورزش های جدیــد و ابزارهای 
نوین را خلق کرد. اختــراع دوچرخه حمل و نقل را 
دگرگون و دوچرخه ســواری را به عنوان یک ورزش 
محبــوب متولــد کــرد. پــس از آن دوچرخه هــای 
سبک وزن و بادوام با لاستیک های بادی ساخته 
شد که سرعت و قابلیت جابه جایی  را افزایش داد.

 روندهــای آینــده در تجهیــزات 
ورزشی

روندهای نوپیــدا نشــان می دهد کــه تجهیزات 
ورزشــی یکپارچه تر شــده و با عملکــرد و ایمنی 
ورزشکار درهم تنیده می شوند. فناوری هوشمند 
و ابزارهــای تعبیه شــده و حســگرها، هــوش 
مصنوعــی و قابلیت های ارتباطی نقشــی مهم 
در ابزارهای ورزشــی نوین دارند. ســازگاری مواد 
و فرایندهــای تولیــد بــا محیــط زیســت، مــورد 
توجه قرار گرفته و گزینه های سفارشی ســازی و 
شخصی سازی دسترس پذیر شده و ورزشکاران 
می تواننــد ابزارهایشــان را بر پایه نیازهــای ویژه 

خود تنظیم کنند. 

تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N
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15 نابودی پادشاهی ها و امپراتوری ها در دوران تاریکی از بین 
رفت؛ تا اوایل دهه ۱۴۰۰ که یک انسان گرای ایتالیایی به نام 
»ویتورینو دو فلتر« )Vittorino de Feltre( مدرسه ای را 
برپا کرد که بر تربیت بدنی پافشــاری داشــت. در این دوره  
ورزشــکاران از نردبان هایی اســتفاده می کردند که از سوی 
 )Mercurialis( »پزشــکی ایتالیایی به نام »مرکوریالیس
در نخســتین کتــاب درســی ژیمناســتیک معرفــی شــده 
بــود. از آن زمان تا قــرن هجدهم پیشــرفت های اندکی در 
ابزارهای ورزشی رخ داد تا زمانی که »یوهان برنارد بیسدو« 
 )Philanthropinium( »در آلمــان »فیلانتروپینیــوم
را ایجــاد کرد که مدرســه ای بــا تمرکز بــر امور بدنــی مانند 
دویــدن، شمشــیربازی و کوهنــوردی بــود. ایــن گونــه 
ابتدایی از ژیمناســتیک تا اواخر دهه ۱۷۰۰ که نخســتین 
دســتگاه های مکانیکی ورزشــی مانند »ژیمناستیکون« 
Gymnasticon( معرفــی شــدند، ادامــه داشــت.  (
ژیمناســتیکون کــه در ســال ۱۷۹۶ توســط »فرانســیس 
لوندز« معرفی شــد، شــبیه به دوچرخه ثابت بــود، با این 
تفاوت که دو چرخ گردنده یکی برای بالاتنه و دیگری برای 
پایین تنه داشت. نخستین تردمیل در سال ۱۸۱۸ به وسیله 
»سر ویلیام کوبیت« ســاخته شــد که وی آن را »تردویل« 
)treadwheel( نامید که نه برای لذت بردن از جنب وجوش 

بدنی، بلکه برای مجازات بیشتر محکومان در 
سراســر بریتانیا طراحی شــده بود )اســتفاده 
از تردویــل در پایــان قــرن نوزدهــم غیرقانونــی 

اعلام شد(.

 قرن بیســتم و توســعه بــازار ابزار 
ورزشی  

هالتر، دمبل و ســایر تجهیزات ژیمناســتیک 
تا اواســط دهه ۱۹۰۰ در خدمت مراکز تناسب 
اندام اروپا و ایالات متحده بود. تردمیل موتوری 

را »رابرت بروس« و »وین کوینتون« ساختند. سپس دکتر 
 LifeCycle کین دیمیک« نخستین دوچرخه ثابت به نام«
را اختراع کرد که قیمت آن برای دهه ۱۹۶۰ بسیار بالا و برابر 

با چهار هزار دلار بود.
در اوایل دهه های ۱۹۷۰ و ۱۹۸۰، مراکز تناسب اندام دارای 
ابزارهای ویژه ورزشــی بودند که اغلب توســط گــروه بزرگی 
از تولیدکننــدگان مختلــف عرضــه می شــد. ســازندگان 
تجهیزات دریافتند که با توسعه خطوط کامل ابزارها مانند 
پرس های پا می توانند در بازار دست برتر را داشته باشند. 

پابه پای ایجاد تولیدکننــدگان بزرگ روند جدیــدی درباره 
آموزش عملکــردی نیز بــروز کــرد و این پرســش را به میان 
آوردند که تمرین های ورزشــی چقدر شــما را برای کارهای 
واقعــی آمــاده می کنــد؟ همــه آموزش هــا از دیــد تاریخــی 
کاربردی بودند؛ بنابراین این رونــد »جدید« تنها بازبینی 
چیزی صدها و هزاران ساله بود. آموزش کاربردی و ابزارهای 
مرتبط با آن به شــکل فزاینده ای رشد کرد و دستگاه هایی 
ســاخته شــدند که به کاربر اجازه می داد الگوهای حرکتی 
خاص ورزشــی را به شــکلی دقیق تکــرار کنــد، مانند تاب 
تنیس، زمین سافت بال، یا شنا. اکنون می توان هر ورزشی 
را در کوچک ترین بخشش تقسیم کرد تا بتوان تجهیزاتی 

را برای بهبود ورزشکار ایجاد کرد.

 ظهــور گوشــی های هوشــمند و ابزارهــای 
پوشیدنی

از ابتدای هزاره جدید فناوری تناســب انــدام رواج یافت 
و Nintendo Wii Fit، EA Sport Active و دیگــران 
بازی هایــی را ایجــاد کردنــد کــه شــرکت کننده را ملزم به 
تعــادل، حرکــت و انجــام فعالیت هــای مختلــف بــرای 
کسب امتیاز در بازی می کرد. اگرچه نخستین گام شمار 
در ســال ۱۷۸۰ اختراع شــد، اما ایــن دســتگاه مبتنی بر 
تناسب به گونه ای نبود که ما امروز مشاهده 
می کنیم. دکتر »یوشــیرو هاتانــو« و مانترای 
۱۰ هــزار قدمــی او منجر به پذیرش گســترده 
گام شــمار در جایــگاه ابــزار ردیابــی ســلامت 
حیاتی شد که توجه را به صنعتی جلب کرد 
کــه آن را »ابزارهــای پوشــیدنی« می نامیــم. 
نخستین ابزارهای پوشــیدنی ساعت مچی 
بود که بــه کاربر اجازه مــی داد مراحل، کالری 
مصرفی و مســافت طی شــده را ردیابی کند. 
ایــن ابــزار به ســرعت کامــل شــد تــا کیفیــت 
خواب، ضربان قلب، دمای بدن و سایر اطلاعات کلیدی 
را نیز ردیابی کند. همزمان توسعه دهندگان گوشی های 
هوشــمند نیز فرصتــی بــرای درهم آمیختــن برنامه های 
ردیابی فعالیت در گوشــی هوشــمند تشــخیص دادند. 
اگرچه بســیاری از دســتگاه های پوشــیدنی پیــش از آن 
نیز با برنامه های تلفن همراه همگام ســازی شده بودند، 
امــا محدودیت هایــی وجود داشــت. امــروز بســیاری از 
گوشــی های هوشــمند ابــزار ردیابــی فعالیــت و برنامــه 

سلامت ویژه خود را دارند.
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تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N

مؤسسه مدیچی، یکی از جامع ترین گزارش های تحقیقاتی 
فین تک را در مورد نئوبانک انجام داده است. شاید به جرئت 
بتوانیم بگوییم جذاب ترین بخش فین تک در یکی، دو سال 
اخیر نئوبانک هــا بوده اند. ایــن گزارش حاصــل مطالعه ای 
جامع مبتنی بر داده های اختصاصی حوزه فین تک مؤسسه 
مدیچی، گــردآوری شــده از بیــش از 13 هزار شــرکت نوپا، 
همچنین حاصل ســال ها رصد صنعت فین تــک، برگزاری 
جلسات توفان فکری و مصاحبه های عمیق با متخصصان 
ایــن حــوزه و در نهایت  شناســایی روندهــای بازار اســت.
کتاب »نئوبانــک 20« با هــدف ایجاد آشــنایی مقدماتی با 
نئوبانک هــا در جهــان، حاصل ترجمــه این گــزارش جامع 
اســت. بیــش از 50 مصاحبــه در دوره هــای ســه ماهه 
بــا متخصصــان صنعــت انجــام شــد تــا به روزتریــن و 
بخش هایــی  درخصــوص  دیدگاه هــا  ارزشــمندترین 
به دســت آینــد کــه در ایــن کتــاب پوشــش داده شــده اند.

2 نئوبانک  0 
منتشر شد




